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Kommentarer til notat af 20. maj 2008 om efterregulering af amtskommunernes 
tilgodehavende på staten hidrørende fra efterregulering af amtskommunale ind-
komstskatterestancer. 
 
 
Indledning  
 
Fortolkningsproblemstillingen vedrørende værdifastsættelsen af de amtskommunale indkomst-
skatterestancer m.v. blev rejst af staten på et meget sent tidspunkt i forløbet omkring udarbej-
delsen af efterreguleringen af nettoformuefordelingerne efter de nu nedlagte amter. Som be-
kendt indgik indkomstskatterestancerne i såvel Frederiksborg Amts og Københavns Amts 
regnskab 2006, uden at statens repræsentanter havde taget forbehold for opgørelsen. 
 
Indenrigs- og Sundhedsministeriet har ved brev af 26. september 2007 givet udtryk for, at skat-
terestancerne skal indgå i efterregulering af delingsaftalen til værdien 0, men ikke, at restan-
cerne ikke skal indgå i efterreguleringen. Ministeriet giver dog tilsagn om at drøfte konsekven-
ser af en nulstilling af tilgodehavendernes værdi, når der er overblik over den endelige forde-
ling af amternes aktiver og passiver og når regionernes likviditetsmæssige stilling i henhold til 
økonomiaftalen for 2007 nærmere skulle vurderes. Denne vurdering er så faldet ud til, at så-
fremt regioner (og kommuner) blev kompenseret for faldet i værdiansættelsen fra 100 til 0, så 
ville regionerne i medfør af økonomiaftalen for 2007 blive overkompenseret, da regionernes 
udgiftsbehov for 2007 er dækket af aftalen. 
 
Procedurebekendtgørelsen 
 
Som hovedtræk i de dele af procedurebekendtgørelsen der er relevante for den aktuelle sag kan 
opstilles følgende: 

1. Procedurebekendtgørelsen fastsætter retningslinier for hvilke aktiver og passiver der 
skal medregnes i nettoformuen i myndigheder der nedlægges i forbindelse med kom-
munalreformen (§ 5 vedr. opgørelsen ultimo 2004 og § 19 vedr. opgørelsen pr. ultimo 
2006). 

 
2. Bekendtgørelsen fastsætter endvidere retningslinier for hvorledes de aktiver og passi-

ver der medregnes i nettoformuen skal værdiansættes. 
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3. Bekendtgørelsen bestemmer herefter hvordan den opgjorte nettoformue i de nedlagte 
myndigheder skal fordeles til de myndigheder der overtager opgaverne – dvs. staten, 
regionerne og kommunerne. 
 

4. Bekendtgørelsen fastsætter regler for hvordan faktisk tilstedeværende aktiver og pas-
siver skal fordeles mellem de overtagende myndigheder – både de aktiver og passiver 
der har indgået i opgørelsen af nettoformuen og dem der ikke har - og bestemmelser 
om hvem der har ansvaret for at denne fordeling finder sted. 

 
Amternes tilgodehavender vedr. indkomstskatterestancer, som var bogført på funktion 9.13 i 
budget- og regnskabssystemet er nævnt i procedurebekendtgørelsen blandt de aktiver og passi-
ver, som i henhold til bekendtgørelsens § 5 og dermed også § 19 skulle medtages i nettofor-
mueopgørelsen. 
 
I henhold til procedurebekendtgørelsens § 20 stk. 1 er den fordeling af aktiver og passiver, ret-
tigheder og pligter, som fastlægges enten ved aftale eller ved delingsrådets beslutning, endelig. 
For enkelte aktivers og passivers vedkommende er aftalens fordeling ifølge § 20 stk. 2 ikke en-
delig, idet aktivets eller passivets karakter gør, at det kan forandres i tiden mellem aftalens ind-
gåelse og eventuelt helt bortfalde. Det gælder således kassebeholdningen (likvide aktiver), kas-
sekreditten (kortfristet gæld til pengeinstitutter) og tilgodehavender hos staten. Når de finan-
sielle aktiver og passiver ikke fordeles endeligt ved aftalen er årsagen den enkle, at de finan-
sielle aktiver og passiver efter § 20 stk. 6 skulle anvendes til foretage opfyldning til den enkelte 
aftaleparts endelige andel af nettoformuen. At fordelingen ikke er endelig betyder imidlertid 
ikke, at de aktivtyper, som efter bekendtgørelsen skal indgå i aftalen og i efterreguleringen af 
den, efterfølgende kan ændres ensidigt af staten.  
 
Det fremgår som nævnt af bekendtgørelsens § 20 stk. 6, at de aktiver og passiver, som ikke 
fordeltes endeligt i aftalen skulle anvendes til opfyldning. Dette gælder således både tilgodeha-
vender hos staten (funktion 9.12 og 9.13) og kortfristet gæld til staten (funktion 9.51 - 9.52). At 
disse aktiver og passiver ikke fordeltes endeligt ved aftalen er imidlertid ikke udtryk for, at det 
ikke af bekendtgørelsen fremgår, hvem der ved den endelige fordeling i efterreguleringen har 
krav på disse aktiver og passiver. Det har staten, idet det udtrykkeligt fremgår af § 22 stk. 3, at 
disse aktiver og passiver fordeles til staten. Den endelige opfyldning til hver aftaleparts andel 
af nettoformuen foretages herefter i henhold til § 22 stk. 4 ved hjælp af de likvide aktiver og 
såfremt de ikke strækker til gennem indbetaling af udligningsbeløb fra aftalens parter. 
 
 
Kommentarer 
 
I det følgende kommenteres de væsentligste hovedargumenter i Kammeradvokatens notat. 
  
Kammeradvokatens argumenter – lovændringen var kendt før aftaleind-
gåelsen 
 
Kammeradvokaten anfører i notatet, at lovene om ændring af indkomstskattesystemet helt 
åbenbart omfatter en nulstilling af samtlige amters tilgodehavender for indkomstårene fra 2006 
og tilbage til og med 1992, og de kommende ændringer var bekendt for regionerne og de nye 
kommuner inden delingsaftalerne blev indgået. 
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Derfor eksisterede amternes tilgodehavender på indkomstskatterestancer for de foregående år 
ikke den 1. januar 2007. 
 
Den indgåede delingsaftale er imidlertid udtryk for en endelig fordeling af de fysiske aktiver og 
den langfristede gæld og for en foreløbig fordeling af de kortfristede finansielle aktiver og pas-
siver. Fordelingen er herefter alene reguleret for udviklingen i de pågældende aktiver og passi-
ver, rettigheder og pligter i de to følgende år med den 31. december 2006 som skæringsdag og 
de kortfristede finansielle aktiver og passiver er fordelt konkret i forbindelse med opfyldnin-
gen.  
 
For det konkrete spørgsmåls vedkommende vil det sige, at de tilgodehavende skatterestancer 
for Frederiksborg og Københavns amter pr. 31. december 2004 skulle reguleres for nytilkomne 
restancer for regnskabsårene 2005 og 06, for stedfundne indbetalinger og for eventuelle af-
skrivninger. Men heller ikke mere. I og med at den indgåede aftale er endelig er aftalens parter 
også bundet af den. Staten er derfor afskåret fra efterfølgende ensidigt at ændre aftalen. Staten 
kunne have valgt at regulere hele aktiv/passivfordelingen ved singulær lovgivning, men staten 
har selv besluttet at foretage fordelingen ved et aftalebaseret koncept. I det omfang staten er 
bundet af en aftale, og denne aftale ikke efterfølgende ændres af en ny aftale mellem parterne, 
må staten være henvist til at søge ændringer af aftalen gennemført ved ekspropriation. Hvis sta-
tens synspunkt opretholdes, har regionerne og kommunerne derfor lidt et tab, som staten er 
pligtig at erstatte.  
 
Hertil kommer, at staten havde al mulig lejlighed til at rejse spørgsmålet under delingsforhand-
lingerne, men ikke gjorde det. Hvis man indgår en aftale uden at fortælle sine aftaleparter, at 
man efterfølgende ensidigt agter at ændre aftalens indhold og beregningsforudsætninger, fører 
man dem bag lyset. Staten har end ikke under forhandlingerne taget forbehold for en kommen-
de lovændring om spørgsmålet.  
 
For så vidt angår Københavns Amts ejerandel af metroens 3. etape oplyste staten under de-
lingsforhandlingerne, at dette aktiv efter statens opfattelse ikke skulle medtages i delingsafta-
len, men overføres direkte til Ørestadsselskabet uden om den aftalte fordeling og at staten in-
den aftalens underskrift ville tilvejebringe det fornødne lovgrundlag herfor. Dette skete også, 
idet loven blev vedtaget ved 3. behandling dagen før fristen for aftalens underskrift udløb. Det-
te er således en illustration af, at staten har accepteret, at aftalen ikke kunne ændres efterføl-
gende, men at eventuelle lovbaserede ændringer til eller undtagelser fra aftalegrundlaget, måtte 
foreligge inden aftalens underskrift.  
 
Kammeradvokatens primære argument er, at lovændringen vedrørende skatterestancerne var 
kendt for regionerne og - må man forstå - for aftalens øvrige parter forud for delingsaftalens 
indgåelse. Det kan derfor ikke komme bag på regionerne, at tilgodehavendet må bortfalde i den 
endelige regulering. Hertil kan udover ovenstående knyttes følgende yderligere bemærkninger: 
 
• Argumentet om, at den pågældende ændring var kendt for aftaleparterne forud for aftalens 

indgåelse er i sig selv diskutabelt. De endelige lovforslag blev først fremsat 29. marts 2006 
og vedtagelsen fandt først sted den 7. juni 2006 – begge dele ifølge Kammeradvokatens 
egen redegørelse. Delingsaftalerne blev underskrevet af alle parter den 31. marts 2006, og 
de endelige lovforslag kan derfor ikke have været kendte ved aftalernes indgåelse, som 
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hævdet af Kammeradvokaten. 
 
Derimod har det været bekendt for staten hele vejen igennem forløbet, at tilgodehavender-
ne ville og skulle indgå i delingsaftalerne og i den endelige efterregulering heraf, og staten 
protesterede først i allersidste godkendelsesfase op til oktober 2007. At hævde, at regio-
nerne forud for aftaleindgåelsen havde en sikker viden om, at tilgodehavendet ikke efter 
statens opfattelse skulle medregnes i opgørelsen af nettoformuen må derfor anses for at 
være en i høj grad tvivlsom påstand.  
 

• Kammeradvokaten henviser adskillige gange til at lovændringen navnlig har været be-
grundet i ligningsopgavens overgang fra kommunerne til staten fra den 1. januar 2007. Der 
nævnes også – mest som en »utilsigtet« sidegevinst – en administrativ forenkling i den 
fremtidige afregning af indkomstskatter. Begge disse forhold er noget fremadrettet og 
vedkommer derfor kun staten og kommunerne, det har ikke noget med amterne og dermed 
delingsaftalerne at gøre. 
 
Dette skyldes for det første, at de tilgodehavender som er medregnet i amternes Regnskab 
2006 og i delingsaftalerne allerede var opgjort, inden loven trådte i kraft, og de kan derfor 
ikke siges at være omfattet af de hensyn, som lægges til grund for lovændringen. 
 
For det andet blev amterne nedlagt fra 1. januar 2007, og de kan derfor ikke – som de nye 
kommuner – blive kompenserede for bortfaldne tilgodehavender. Nulstillingen af amternes 
tilgodehavende bliver således til gevinst for staten på bekostning af regionerne og kom-
munerne. 

 
For det tredje er kammeradvokatens betragtning om, at lovgiver i forbindelse med be-
stemmelserne om finansiering af de nye regioner lagde vægt på, at regionerne skulle sikres 
et ensartet finansieringsgrundlag, som ikke var afhængigt af skatteydernes evne til at beta-
le skat, irrelevant. De nedlagte amter havde meget forskellige nettoformuer. De nye regio-
ners andele heraf blev derfor også meget forskellig. Det ensartede finansieringsgrundlag 
må sikres i forbindelse med økonomiaftalerne og bloktilskudsfastsættelsen for tiden efter 
den 1. januar 2007. Dette hensyn har ikke noget med nettoformueopgørelsen at gøre og 
kan ikke tages i denne forbindelse. I givet fald måtte det forudsætte, at forskellene i regio-
nernes nettoformueandele blev udlignet. Denne del af Kammeradvokatens argumentation 
gennemgås nærmere nedenfor. 
 

Administrationen konkluderer på baggrund af ovenstående at Kammeradvokaten ikke har på-
vist  
 at ændringerne i skattelovene i deres ordlyd og/eller indhold utvetydigt omfatter de allere-

de opgjorte tilgodehavender for årene 1992 og fremefter, og  
 at dette måtte stå klart for regionerne og kommunerne ved indgåelsen af delingsaftalen ul-

timo marts 2006 og ved efterreguleringen på basis af regnskabet for 2006 for amterne i 
2007. 

 
Kammeradvokatens argumenter – tilgodehavendet eksisterede ikke den 
1. januar 2007 
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Kammeradvokatens næste argument er, at ifølge procedurebekendtgørelsens § 39 skal der ved 
efterreguleringen af delingsaftalerne kun medregnes aktiver, der er til stede den 1. januar 2007.  
 
Bestemmelsen hvortil der henvises (§ 39 i procedurebekendtgørelsen) handler ikke om, hvilke 
aktiver der skal regnes med i opgørelsen af nettoformuen, men alene om placering af ansvaret 
for den praktiske overdragelse til de overtagende myndigheder af de tilstedeværende aktiver – 
både de aktiver der har indgået i opgørelsen af nettoformuen og dem der ikke har. Bemærknin-
gen i bestemmelsen om, at amtet skal sørge for at aktiver og passiver, som er til stede den 1. 
januar 2007, overdrages til de nye myndigheder, må antages alene at sigte til, at nogle af de ak-
tiver og passiver, der fremgår af delingsaftalen, ville være solgt, afskrevet, betalt eller gået 
hændeligt til grunde i tiden fra aftalens indgåelse og til den 1. januar 2007, således at der ikke 
pålægges den nedlagte myndighed en umulig opgave. 
 
Hertil kommer, at et tilgodehavende, der i henhold til bekendtgørelsen overtages af debitor 
selv, vanskeligt kan overføres til den pågældende. Det giver ingen mening at overføre et tilgo-
dehavende til den, der selv skal betale det. En debitor overtager et sådant aktiv ved at udligne 
debetposten i sit eget regnskab. 
 
Tilgodehavendets karakter 
Ændringerne af den amtskommunale indkomstskattelov indebærer alene, at der ikke efterregu-
leres for forskellen mellem de udbetalte forskudsbeløb og slutskatten for indkomstårene 2004, 
2005 og 2006. Dette stemmer med, at det hverken i aftaleudkastet eller i aftalen eller pr. 31. 
december 2006 var muligt at opgøre størrelsen af en eventuel positiv eller negativ efterregule-
ring som følge heraf. Det fremgår af kammeradvokatens vurdering på side 8, at indenrigs- og 
sundhedsministeriet i sit høringsnotat af 29. marts 2006 om den foreslåede afskaffelse af de or-
dinære efterreguleringer for årene 2004, 05 og 06 til kommunaludvalget anførte, at det for 
amtskommunerne endvidere syntes ”uhensigtsmæssigt at opretholde en efterregulering, der i 
givet fald skulle afregnes af regionerne”. Dette beror på en misforståelse, idet en eventuel ef-
terbetaling til eller fra staten for de 3 år netop ville være overgået til staten efter procedurebe-
kendtgørelsen, hvis det da ellers havde været muligt at beregne den, så den kunne indgå i regn-
skab 2006.  
 
På tilsvarende vis betyder det forhold, at efterreguleringen af restancer i forhold til udbetaling 
til amterne bortfalder efter den 1. januar 2007 jo heller ikke, at selve tilgodehavendet bortfal-
der. Når amterne nedlægges er der ikke nogen at efterregulere de indkomne restancebeløb over 
for og derfor må efterreguleringen i forhold til dem naturligvis også bortfalde og det kræver at 
loven ændres. Til gengæld fikseres det eksisterende tilgodehavende til beløbet pr. 31. december 
2006 og indgår i fordelingen af aktiver og passiver. Der er da heller ikke i loven anført nogen 
som helst antydning af, eller begrundelse for, at dette tilgodehavende skulle behandles anderle-
des end alle andre tilgodehavender i forbindelse med kommunalreformen.   
 
Det tilgodehavende, som amterne havde og som de i overensstemmelse med budget- og regn-
skabssystemet havde opgjort til samlet set 515 mio. kr. på landsplan, var et tilgodehavende hos 
den enkelte skatteborger på skatterestancer, der ikke var betalt for årene forud. Tilgodehaven-
dets betaling blev formidlet af staten som udbetalingsmyndighed i det omfang kommunen som 
opkrævningsmyndighed fik det inddrevet. Det forhold, at efterreguleringen af skatterestancer 
for årene 1992 – 06 blev ophævet med virkning fra den 1. januar 2007 betyder jo ikke, at tilgo-
dehavendet hos den enkelte skatteborger som sådan faldt bort. I det omfang, der indbetales på 
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restancerne, vil disse beløb nu indgå i statskassen. Der skulle de også være indgået i henhold til 
procedurebekendtgørelsen, der foreskriver, at tilgodehavender hos staten i den endelige forde-
ling overgår til staten.  
 
Det må derfor konstateres, at det reelle tilgodehavende bestod både før og efter den 1. januar 
2007. Det, der falder bort, er alene efterreguleringen af de indbetalte beløb over for en myndig-
hed, der nedlægges og det ville den gøre under alle omstændigheder. Da amternes tilgodeha-
vende på borgernes skatterestancer er bogført på funktion 9.13 i budget- og regnskabssystemet, 
overgår det efter bekendtgørelsen til staten. Staten, der hidtil har modtaget indbetalte restance-
beløb, vil fortsat gøre dette, men skal med efterreguleringens bortfald nu ikke længere sende 
pengene videre, men kan beholde dem selv. Det kunne staten uafhængigt af efterreguleringens 
bortfald, da den er indtrådt i tilgodehavendet ved delingsaftalen. Det følger heraf, at efterregu-
leringens bortfald ikke betyder noget for værdiansættelsen af tilgodehavendet.  
 
Sagt på en anden måde: efterreguleringens afskaffelse i forhold til amterne er en følge af am-
ternes nedlæggelse. Det ville da heller ikke give mening, dersom staten skulle være forpligtet 
til at efterregulere tilgodehavendet i forhold til sig selv. Da staten er indtrådt i tilgodehavendet 
allerede i kraft af delingsaftalen og af bekendtgørelsens bestemmelser herom, betyder efterre-
guleringens bortfald ikke noget for tilgodehavendets eksistens.  
 
Bestemmelserne om hvad der skal indregnes i nettoformuen ved efterreguleringen og med 
hvilke værdier fremgår som nævnt af procedurebekendtgørelsens § 19 med henvisning til § 5. 
Det fremgår heraf, at aktiver omfattet af § 5, som i henhold til „Budget- og regnskabssystem 
for kommuner og amtskommuner“ for 2004 skal indgå i regnskabet for 2006, skal medregnes i 
nettoformuen. 
 
Administrationen må således på baggrund af ovenstående konkludere, at tilgodehavendet skal 
medregnes i nettoformuen i delingsaftalen og skal fordeles til staten. Herefter er det alene vær-
diansættelsen af tilgodehavendet, som Kammeradvokaten kan problematisere i forhold til net-
toformueopgørelsen.. 
 
Værdiansættelsen af tilgodehavendet 
I henhold til budget- og regnskabssystemet skulle amternes tilgodehavender optages i status til 
deres pålydende værdi. En eventuelt reduceret værdi ville først give sig udtryk i en afskrivning, 
såfremt tilgodehavendet måtte konstateres helt eller delvist uerholdeligt. Der er derfor ikke i 
det regelsæt, der gælder for boopgørelsen efter de nedlagte amter, hjemmel til at anlægge et 
andet synspunkt på værdiansættelsen, heller ikke selv om erfaringen måtte tilsige amterne, at 
kursen på tilgodehavendet reelt måtte være lavere end 100. Amternes regnskaber blev revideret 
af uafhængige revisorer og blev efterfølgende fremsendt til tilsynsmyndighederne, indenrigs- 
og sundhedsministeriet og statsamterne. Så vidt vides har de kommunale tilsynsmyndigheder 
aldrig påtalt værdiansættelsen af dette tilgodehavende og det er så vidt vides første gang, at 
et amtskommunalt tilgodehavende efter statens opfattelse skal værdiansættes efter årsregn-
skabslovens principper. Der kan herved henvises til Deloittes notat og den heri omtalte Hafnia-
sag, hvor tilsynsmyndighederne afviste, at et tilgodehavende hos Hafnia kunne værdiansættes 
efter årsregnskabslovens principper.  
 
Det er på den baggrund administrationens konklusion at der ikke synes at være hjemmel til at 
fravige den foretagne værdiansættelse.  
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Kammeradvokatens argument om regionernes fremtidige finansiering 
 
Kammeradvokatens sidste argument går ud på, at regionerne ved økonomiforhandlingerne fik 
den finansiering og likviditet, som det var meningen at de skulle have, og hvis de havde fået 
tilgodehavendet oveni, ville de have fået for meget. 
 
Kammeradvokaten synes her som tidligere nævnt at blande den fremadrettede lovgivning, der 
skulle regulere forholdene efter den 1. januar 2007, sammen med den lovgivning, der regulere-
de opgørelsen pr. 31. december 2006 af amternes nettoformuer. Kammeradvokaten hævder, at 
lovændringen var et led i tilrettelæggelsen af regionernes finansiering, og han skelner i den for-
bindelse ikke mellem finansieringen af de nye regioners fremadrettede opgaver på den ene side 
og på den anden side de finansieringsbehov regionerne mere eller mindre kortfristet ville få i 
forbindelse med at de »vedgik arv og gæld« efter de nedlagte amter. Et af hensynene i procedu-
rebekendtgørelsen var jo, at enhver kreditor skulle sikres, at deres krav mod amterne ikke for-
svandt, når amterne blev nedlagt. Derfor overgik disse passiver til de modtagende myndighe-
der, som samtidig fik finansiering til indfrielse af gælden i form af overtagne aktiver; så hvis 
amternes tilgodehavende på indkomstskatterestancer ikke skal indgå i boopgørelsen, betyder 
det at regionerne og kommunerne kommer til at finansiere indfrielse af en del af den overtagne 
gæld med midler de reelt har fået til finansiering af deres løbende fremadrettede opgaver.  
 
Eller med andre ord: det giver ingen mening at udskille et enkelt af amternes bogførte aktiver 
fra boopgørelsen under hensyn til at tilgodehavendet vedrører en finansieringsform, der ikke 
skal anvendes af regionerne. 
 
Tilgodehavendet på 515 mio. kr. for amterne under ét kan ikke have indgået i det bloktilskud 
til regionerne for 2007, som parterne i økonomiaftalen blev enige om, for så ville beregningen 
af det følgende års bloktilskud skulle have taget udgangspunkt i et bloktilskud reduceret tilsva-
rende for regionernes forholdsmæssige andel af de 515 mio. kr., da man jo – som påpeget af 
kammeradvokaten - kun skal have tilgodehavendet udbetalt én gang. 
 
Der blev aftalt et likviditetstilskud for at skabe den nødvendige startlikviditet i regionerne, hvor 
udgangspunktet var taget i den forventede fordeling af de opgjorte nettoformuer. I den forven-
tede fordeling indgik skattetilgodehavendet. 
 
Bemærkningen ovenfor bærer derfor præg af baglænsregning. Hvis staten vil have ret bør den 
udbetale beløbet og derefter tage højde for disse såkaldte økonomisk effekter ved de kommen-
de økonomiforhandlinger. 
 
Administrationen konkluderer på den baggrund at Kammeradvokatens argument om overfinan-
siering af regionerne ikke er holdbart, da det ikke tager hensyn til finansieringsbehovet som 
følge af »arv og gæld« fra de nedlagte amter og da likviditetstilskuddet for 2007 er baseret på 
en økonomivurdering, hvori værdien af skatterestancerne indgik som et aktiv.. 
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Den samlede økonomiske konsekvens for Region Ho-
vedstaden 
 
Hvis finansministeriets opgørelse i brev af 28. februar 2008 fastholdes, skal der for så vidt an-
går nettoformueopgørelsen for Frederiksborg og Københavns Amter reguleres for i alt 
175.244.316 kr. vedrørende skatterestancer og bøder, hvoraf regionens andel udgør 
145.708.757 kr.  
 
Samlet mulig forværring for Region Hovedstaden udgør derfor 146 mio. kr. 
 
I det tilfælde, at forhandlingerne om skatterestancerne resulterer i en supplerende afregning er 
det Region Hovedstadens opfattelse, at staten må forestå denne opkrævning via kommunernes 
OBS-konto. 
 
Konklusion 
Kammeradvokaten har i sit notat fremført følgende påstande: 
1) Principalt at tilgodehavendet ikke eksisterer 1. januar 2007 og 
2) subsidiært at hvis det eksisterer, så skal det ansættes til værdien 0 kr.;  
3) at tilgodehavendet ifølge procedurebekendtgørelsen ikke skal medregnes i nettoformuen; og  
4) at regionerne ville blive overfinansierede, hvis de overtog deres andel af amternes tilgode-
havende. 
 
Det er under henvisning til udtalelsen fra advokatfirmaet Horten og til ovenstående administra-
tionens opfattelse, at Kammeradvokatens argumentation for tilgodehavendets bortfald ikke er 
holdbar i forhold til den lovgivning, der har reguleret nettoformueopgørelsen. Det er derfor 
administrationens opfattelse, at regionerne har juridisk grundlag for deres krav om at tilgode-
havendet indgår i nettoformueopgørelsen, men at det kan blive nødvendigt at gennemføre en 
retssag for at få afklaret retsstillingen. 
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Platform for strategisk samarbejde mellem RTI og regionerne  
 
1. Sammenfatning 
Dette oplæg er udarbejdet som opfølgning på Rundbordssamtale 2007 mellem Rådet for Teknologi og 
Innovation (RTI) og de regionale vækstfora/regionsrådene med henblik på at styrke arbejdet med at udvikle 
en fælles platform for samarbejdet mellem RTI og regionerne.  
 
Det foreslås således, at der frem til Rundbordssamtale 2008 igangsættes et arbejde, der med udgangspunkt i 
et ligeværdigt samarbejde skal danne baggrund for i fællesskab at udvikle et grundlag for at sikre 
sammenhæng mellem den nationale og regionale innovationsindsats. Det skal ske på tre niveauer;  

1) Gennem styrkede samarbejdsstrukturer – såvel på administrativt som på ”politisk” niveau 
2) Gennem igangsætning af fælles pilotprojekter og initiativer  
3) Og på sigt gennem udvikling af nye større strategiske satsninger, der f.eks. kan gennemføres gennem 

fælles udbud.  
 
Samarbejdet mellem parterne baserer sig på ligeværdighed, frivillighed og fleksibilitet. Det betyder bl.a., at 
bilaterale samarbejder mellem RTI og regionerne tager udgangspunkt i den enkelte regions specifikke 
situation og behov. Og i forhold til gennemførelse af større strategiske satsninger, hvor samarbejdet med RTI 
kan omfatte flere regioner, kan de enkelte regioner deltage i de samarbejder, de finder relevante. 
 
Det er målet for den samlede indsats, at der opnås: 

• Mere målrettet anvendelse af de samlede offentlige midler til virksomhedsrettet innovation. 
• Større volumen og synergi i indsatsen gennem en sammenhængende indsats mellem nationalt og 

regionalt niveau og på tværs af regioner.  
• Bedre grundlag for prioritering af RTI og de regionale vækstforas midler og virkemidler. 
• En effektiv administrativ samarbejdsmodel med gensidig høring samt udvikling af metoder til fælles 

administration og bevillingskompetence. 
• Bedre mulighed for fælles analyser, videndeling, erfaringsudveksling og læring. 

 
Udviklingen af platformen sker parallelt med, at både RTI og de fleste regionale vækstfora i løbet af 2008 
reviderer deres handlingsplaner. Arbejdet skal også bidrage som grundlag for udvikling af 
partnerskabsaftalerne mellem regeringen og de regionale vækstfora. 
 
 
2. Udgangspunkt  
Den offentlige indsats for virksomhedsrettet innovation har gennem de seneste år fået større politisk fokus. 
Virksomhedernes behov for vidensamarbejde med andre videninstitutioner, offentlige myndigheder og andre 
virksomheder i klynge- eller værdikædesamarbejde får stadig større betydning for mulighederne for 
udvikling af nye produkter, ydelser, koncepter eller processer, der kan skabe konkurrencekraft og 
værditilvækst. 
 
Forskellige offentlige myndigheder og institutioner har indtil nu haft fokus på udvikling af nye virkemidler 
målrettet virksomhedernes forskellige innovationsbehov. Udfordringen er, at de ikke nødvendigvis er 
koordinerede og udviklet i sammenhæng på tværs af offentlige myndigheder.  
 
Videnskabsministeriet og regionerne anvender til sammen mellem 1 og 1,5 mia. kr. årligt på 
virksomhedsrettede initiativer og indsatser, der i bred forstand skal bidrage til at styrke innovation. Hertil 
kommer det bidrag til innovation, som sker gennem universiteter, forskningsinstitutioner og hospitaler..  



 
Udfordringen er således at få skabt den fornødne sammenhæng og synergi mellem den statslige og regionale 
innovationsindsats, sål der samlet set opnås størst mulige samfundsmsæsige gevinster af den offentlige 
indsats. Der er imidlertid et godt fundament herfor, idet der både på statsligt og regionalt niveau er 
udarbejdet strategier og handlingsplaner for innovationsindsatsen de kommende år, i regi af henholdsvis RTI 
og de regionale vækstfora samt i nogle sammenhænge regionsrådene. 
 
Rådet for Teknologi og Innovation (RTI) 
RTI’s handlingsplan Innovation Danmark 2007-2010 udgør regeringens centrale platform for en 
sammenhængende statslig indsats mellem forskning, innovation og kompetenceudvikling. Rådets indsats 
består hovedsageligt af virksomhedsrettede virkemidler, der skal bidrage til at styrke virksomhedernes 
innovation. Midlerne gives dog primært til videninstitutioner. Virksomhederne skal typisk selv betale for 
deres deltagelse. 
 
RTI har en vision om at opbygge en række nye innovationsalliancer mellem videninstitutioner, virksomheder 
offentlige institutioner og brugere. Det vil være naturligt, at  innovationsalliancerne bl.a. har fokus på 
udvikling af forskellige aspekter af velfærdsteknologi og derfor kan spille effektivt sammen med regionernes 
tematiske fokuseringer og prioriteringer inden for disse områder. 
 
RTI’s midler udmøntes nationalt, men en stor del heraf har en regional vinkel og bidrager til at styrke den 
regionale indsats for innovation, idet aktører og virksomheder i de forskellige regioner får gavn af midlerne 
og projekterne. Initiativerne under RTI kan dermed være med til at understøtte og bidrage til at opfylde de 
regionale mål og indsatser inden for virksomhedsrettet innovation og vidensamarbejde. RTI’s årlige ramme 
er på ca. 800 mio. kr. Neden for er vist den regionale fordeling af RTI’s indsats. 
 
Figur 1: Den geografiske fordeling af RTI’s indsats 
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De regionale vækstfora  
Med strukturreformen har de regionale vækstfora fået en vigtig rolle i forhold til udvikling af den regionale 
innovationsindsats. Vækstforaene har inden for en bred opgaveportefølje en unik mulighed for at sikre et 
samarbejde om virksomhedsrettet innovation på tværs af virksomheder, videninstitutioner og offentlige 
myndigheder, herunder også kommunerne. Med de regionale erhvervsudviklingsmidler og EU’s 
strukturfondsmidler, vækstforaene har indstillingsret til, er der godt 1 mia. kr. årligt til regional innovations- 
og erhvervsudvikling.  
 
I relevante sammenhænge kan det ligeledes være relevant at inddrage regionsrådene, da de fx har det 
primære ansvar for sundhedsvæsnet og teknologioverførsel, hvor der foregår meget forskning, innovation og 
videnspredning mellem den offentlige og private sektor.  
 
De regionale vækstfora har prioriteret innovation som et vigtigt tværgående tema. En opgørelse fra Danske 
regioner viser, at ca. 32 procent af de regionale vækstforas investeringer falder inden for området innovation 
og ny teknologi. Omfanget er noget større, hvis der medtages innovationsinitiativer under indsatsområder 
som iværksætteri, turisme, sundhed og klyngesatsninger. Som det fremgår af figuren nedenfor var innovation 
vækstforaenes største indsatsområde i 2007 målt i kroner og ører. 
 
 
Figur: Vækstforaenes investeringer i 2007 opdelt efter indsatsområder ( mio. kr.) 
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3. Udgangspunkt og mål for et strategisk samarbejde mellem RTI og vækstfora 
Der er allerede i dag et godt samarbejde mellem RTI/Forsknings- og Innovationsstyrelsen (FI)  og 
regionerne.  Samarbejdet omfatter bl.a.  

• Strategimøde mellem RTI og regionerne (rundbordssamtale) 
• Dialogmøder og løbende koordinering mellem FI og vækstforumsekretariaterne  
• Fælles pilotprojekter og analyser  
• Aftaler om fælles indsats i de regionale partnerskabsaftaler 
 

Det fremgik af rundbordssamtalen i december 2007, at der er bred opbakning til et tættere og mere strategisk 
samarbejde mellem RTI og de regionale vækstfora og i relevante sammenhænge regionsrådene. Med 
partnerskabsaftalerne har regeringen og regionerne sat de overordnede fælles mål for den regionale vækst og 
udvikling. Næste skridt er en videreudvikling af de initiativer og projekter, der allerede er igangsat og en 
endnu tættere koordinering mellem RTI’s indsatsområder og vækstforaenes/regionernes satsninger. 
 
På baggrund af de hidtidige nationale og regionale erfaringer i den virksomhedsrettede innovationspolitik er 
der behov for at arbejde hen i mod i højere grad at bringe indsatsen fra virkemiddel- og initiativniveau til 
strategisk udvikling på tværs af nationale og regionale virkemidler og indsatser.  
 
I udmøntningen af både RTI og vækstforaenes midler er der behov for at fokus i endnu højere grad rettes 
mod at sikre større sammenhængende satsninger. Det bør være målet, at der skabes en balance mellem den 
positive dynamik, der kan opnås gennem igangsætning af mange enkeltinitiativer og projekter, og de mere 
målrettede, strukturelle og længerevarende effekter, som større koordinerede regionale indsatser vil give. 
Den ene indsats bør ikke udelukke den anden. De vil ofte være hinandens forudsætninger. 
 
En fælles strategi bør tage udgangspunkt i en målsætning om, at:  

• Skabe størst mulig samfunds- og erhvervsøkonomisk værdi af indsatsen inden for erhvervsrettet 
innovation og vidensamarbejde. 

• Sikre at alle offentlige aktører overordnet set trækker i samme retning, så der skabes størst mulig 
ejde. 

4.  F s
Det re arbejde, der 
omh d m kan igangsættes inden for forskellige tidshorisonter: 
 

 ellem RTI og de regionale 

 

synergi mellem den nationale og regionale innovationsindsats og vidensamarb
 
 

or lag til strategiske samarbejdsområder  
 fo slås, at RTI og de regionale vækstfora skaber en fælles platform for strategisk sam
an ler følgende 5 strategielementer, so

1) Udvikling af rammerne for systematisk dialog og koordinering m
vækstfora (og i relevante sammenhænge regionsrådene). 

2) Skabe sammenhæng og overblik over den nationale og regionale innovationsindsats 
3) Videnudveksling og læring om best practise 
4) Fælles pilotprojekter og initiativer 
5) Fælles udbud af større strategiske satsninger  

 
Dette kan skitseres i en tankemodel for samarbejde mellem RTI og de regionale vækstfora, jf. figur 1. 
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Figur 1: Tankemodel for elementer i strategisk samarbejde mellem RTI og de regionale vækstfora 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

dholdet af konceptet og principperne for den fælles platform for det strategiske samarbejde, herunder de 
m strategielementer er skitseret i det følgende. 

). Dialog og koordinering 
ort 

teressefællesskab mellem RTI og regionerne med hensyn til målsætninger for indsatsen inden for 

et foreslås, at fortsætte og udbygge dialogen og samarbejdet i de kommende år. Med henblik på at 
perationalisere dialogen og relevant koordinering af den nationale og regionale indsats og udvikling heraf 
reslås: 

• At der en gang årligt i fællesskab arrangeres rundbordssamtale mellem RTI og regionale 
vækstfora/regionsråd med henblik på læring, refleksion og udvikling af samarbejdet. 
Rundbordssamtale 2008 foreslås afholdt i november/december 2008.   

• At der efter konkret behov og i politisk vigtige sager gennemføres en procedure med polisk høring af 
parternes relevante initiativer, men at høring normalt gennemføres administrativt. 

• At der udvikles rammer for en løbende dialog mellem RTI’s sekretariat og hvert enkelt af de 
regionale sekretariater, hvor der aftales en arbejdsform og metode i forhold til samarbejdets omfang 
og karakter med hver enkelt region.  

• At der fastlægges rammer for gensidig orientering om udbud af innovationsmidler. 

 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

Fælles platform for strategisk samarbejde
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• At der udarbejdes en samlet årsplan for dialogen og koordineringen vedrørende handlingsplaner, 
regionale partnerskabsaftaler, initiativer og udbud mv. 

, at der er behov for at skabe større sammenhæng og 
verblik mellem de nationale og regionale innovationsindsatser. Som første skridt på vej hertil foreslås det , 

under elektronisk webportal/guide til virksomhederne. Formålet er at sikre 
større synlighed og bedre information om mulighederne for virksomhederne. Dette arbejde er 

ikre større sammenhæng i den operationelle rådgivnings- og vejledningsindsats på 
innovationsområdet til virksomheder, dvs. samarbejde mellem RTI’s indsats og væksthuse, 

 
• Fælles overblik over, hvad de nationale og regionale midler anvendes til, som kan være med til at 

lysninger. 
Databasen kan evt. bygge videre på Forsknings- og Innovationsstyrelsens database over bevillinger.   

 
Herudo  
den forb e med at undersøge, hvor virksomhederne får deres viden om 

novationstilbud fra – og hvordan de fremover kunne tænke sig at få denne viden.  
 

3) V e
Det er v både i staten og i regionerne med 

rogrammer, indsatser og metoder på innovationsområdet. 

 videnspredning mellem Forsknings- og 

er kan også være tale om gennemførelse af fælles analyser (et eksempel herpå er analysen og muligheder 
og u o ddanmark 
og Regi
erfaring
 
 
4)  v
Det fore
udviklin ellem de 
nationa emidler på innovationsområdet.  

Der n
regio a
Samarb

 
 
2)  Sammenhæng og overblik over national og regional indsats 
Det var en konklusion på Rundbordssamtale 2007
o
at der igangsættes følgende: 
 

• Der udarbejdes en samlet oversigt over nationale og regionale programmer og puljer på 
innovationsområdet, her

allerede igangsat i foråret 2008. De første resultater af arbejdet forventes at foreligge i juni 2008.  
 
• S

erhvervsråd og teknologioverførselskontorer, bl.a. om informationsindsatsen overfor 
virksomhederne. 

give  et bedre beslutningsgrundlag for fremtidige prioriteringer af midler. Det kunne fx være i form 
af en fælles database over bevilgede projekter/initiativer baseret på tilgængelige op

ver kan der være behov for at udvikle nye metoder til at skabe overblik for virksomhederne. Det kan i
indelse være relevant at arbejde vider

in

 
id nudveksling og læring 

igtigt, at parterne lærer af de erfaringer, der bliver gjort 
p
 
Det foreslås derfor, at dialog, refleksion og læring om innovation og
Innovationsstyrelsen og regionernes sekretariater gøres til genstand for regelmæssige fælles drøftelser i 
vækstforumnetværket i Danske Regioner.  
 
D

df rdringer for ErhvervsPhd-odningen, der netop er udarbejdet i samarbejde med Region Sy
on Midtjylland) eller afholdelse af åbne konferencer og seminarer med fokus på udveksling af 
er, metoder og effekter samt udvikling af ny praksis  i innovationsindsatsen. 

Ud ikling af fælles samarbejdsinitiativer og pilotprojekter 
slås, at der for hver region frem til Rundbordssamtalen 2008 arbejdes med identificering og 
g af konkrete samarbejdsinitiativer og/eller pilotprojekter, der kan styrke samspillet m

le og regionale virk
 

 ka  fx være tale om i fællesskab at understøtte bestemte innovationsnetværk, der både understøtter 
n le og nationale prioriteter,  i forbindelse med det kommende nationale udbud af innovationsnetværk. 

ejdet kan også handle om at styrke den regionale udbredelse af RTI’s programmer, fx Erhvervs.Phd-
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ordningen, regionale videnpiloter eller den nye videnkupon-ordning for SMV’er – eller om at nyttiggøre 

idler – eller omvendt. 
ller helt nye initiativer, der fx skal teste om det på sigt er mulighed og opbakning for gennemførelse af 
ørre strategiske satsninger. I projekterne kan der også være fokus på at tænke i samfinansiering med EU’s 

) Fælles udbud af større strategiske satsninger 

rs 
seret indsats og fælles udbud, der fx skal styrke 

novationssystemet i forhold til klynger, megasatsningsområder eller særlige fokusområder, hvor der er et 

re 

kan fungere som rettesnor for samarbejdet 
jde der 

om udgangspunkt foreslås følgende overordnede principper: 

sk 
em et samarbejde mellem den private 

og offentlige sektor.  

le 
 

irksomheder og institutioner. Målet er, at ansøgere til RTI’s puljer og de regionale 
vækstforas midler bliver større regionale eller tværregionale konsortier, f.eks. fælles 
innovationsalliancer mellem offentlige institutioner, videninstitutioner, erhvervsliv og brugere på 

lt og regionalt. 

ninger, der også 
t 

med 
g 

 Sammenhæng til forskning og uddannelse: Der skal være fokus på sammenhæng til forskning, 
kompetencer og uddannelse, herunder strategiske forskningssatsninger samt universiteternes 

ccesfuld. Der skal derfor være fokus på inddragelse af 
universiteter og andre videninstitutioner i satsningerne.  

programmerne i forhold til eksempelvis regionale klyngesatsninger. 
 
Pilotprojekterne og initiativerne kan være et regionalt supplement til nationale virkem
E
st
strukturfonde. 
 
 
5
Det foreslås, at RTI og de regionale vækstfora udarbejder et grundlag for i løbet af de kommende år at 
udvikle samarbejdet til også at kunne gennemføre større fælles strategiske satsninger, der også går på tvæ
af regioner. Der kan være tale om en temati
in
sammenfaldende nationalt, regionalt og tværregionalt behov og ønske om en større fælles indsats. 
Samarbejdet skal naturligvis fortsat basere sig på ligeværdighed, frivillighed og fleksibilitet. De enkelte 
strategiske satsninger kan således gennemføres mellem RTI og de regioner, der finder det relevant at væ
med i det pågældende samarbejde.   
  
 
Det foreslås, at der udvikles en række overordnede principper, der 
om strategiske satsninger. Principperne skal tage udgangspunkt i de praktiske erfaringer med samarbe
allerede er og de kommende år vil blive indhøstet.   
 
S
 

 Baserer sig på samfunds- og erhvervsmæssige behov og potentialer  
Udbuddene af strategiske satsninger skal tage udgangspunkt i samfundsmæssige og 
erhvervsmæssige udfordringer, hvor der samtidig ligger store erhvervsmæssige potentialer for dan
erhvervsliv. Gerne områder, hvor synergiskabelsen sker genn

 
 Konkurrence mellem større enheder. Indsatsen skal bygge på konkurrence mellem større regiona

eller tværregionale konsortier/alliancer – i stedet for konkurrence mellem mindre enheder som f.eks.
enkelt v

temaområder, der både er prioriteret nationa
 
 Fokus på tværregionale styrker. Der skal igangsættes større strategiske satsninger, der skal 

understøtte tværregionale erhvervsmæssige klynger, styrkepositioner eller megasats
ligger inden for en national prioritering. Det vil indebære udmøntning af større bevillinger, der har e
tilstrækkelig momentum til effektivt at kunne understøtte regionale styrkepositioner og der
større sammenhængende erhvervsrettede vidensamarbejder, hvor mange aktører kommer i spil o
skaber intern synergi og værdi.  

 

udvikling af nye kandidat og efter- videreuddannelser. For samlet at understøtte etablering og 
udvikling at styrkepositioner er det nødvendigt med en satsning på både brug af viden og opbygning 
af kompetencer, hvis satsningen skal være su
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 Fælles finansiering. Gennem fælles udbud matches nationale og regionale midler. Det er afgørende 
ojekterne således, at de 

turfondsmidler 

 
Principperne skal ikke betragtes som en statisk størrelse, idet der løbende vil være behov for at udvikle og 

stere dem i forhold til de erfaringer, der indhøstes.  
 
Endvide
pilotpro is baserer 
sig på o
 
Frem til vikle beslutningsgrundlaget for fælles 
udb  større strategiske satsninger, bl.a. mht. følgende: 

 

 
 , 

 ige temaer, som de fælles udbud kan omhandle (fx sundhed, energi, 
miljø osv). 

 
Hvis pr øres i 
andet ha
 
 
 

for gennemførelsen af projekterne, at der er et fælles commitment i pr
nationale midler geares med regionale midler – og omvendt. Endvidere kan EU-struk
indtænkes. Desuden forventes der normalt medfinansiering fra virksomheder og andre deltagere.  

ju

re skal det bemærkes, at der fortsat vil være mulighed for at etablere konkrete samarbejds- og 
jekter mellem RTI og de enkelte regioner som beskrevet under pkt. 4, som ikke nødvendigv
venstående principper. 

 rundbordssamtalen ultimo 2008 skal der arbejdes med at ud
ud om

 Udvikle og konkretisere principperne for fælles udbud   så de kan anvendes som operationel
samarbejdsmodel 
Udvikle forslag til administrativ samarbejdsmodel for gennemførelse og administration af udbud 
Identificere hvilket viden- og dokumentationsgrundlag der skal ligge til grund for beslutning om
hvilke temaer og virkemidler, der skal prioriteres.  
Identificere mulige konkrete fagl

ocessen skrider planmæssigt frem, kunne man forestille sig, at de første fælles udbud gennemf
lvår 2009. 
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Udbud af brystkræftscreeningen 
 
Regionsrådet besluttede på møde den 5. februar 2008: 
at screeningen er gennemført med udgangen af 2009, og at regionen opbygger den ka-
pacitet, der er nødvendig for at løse opgaven i eget regi, og  
at direktionen bemyndiges til at forhandle om eventuelt tilkøb af screeninger for en 
begrænset periode, hvis dette er nødvendigt for gennemførelsen.  
 
Administrationen orienterede den 5. februar 2008 regionsrådet om, at man for at sikre 
en hurtigere gennemførelse af brystkræftscreeningen, ønskede at arbejde med en ræk-
ke initiativer. Status for disse initiativer er som følger:  
 
Rekruttering af personale fra Norge og Sverige 
Det er forsøgt at rekruttere radiografer og radiologer fra Norge og Sverige. Det har ik-
ke vist sig muligt at rekruttere personale herfra. 
 
Brug af merarbejdsaftaler 
Der gøres for både radiografer og radiologer brug af merarbejdsaftaler i screeningen. 
Merarbejdet anvendes både til meraktivitet i screeningen og til oplæring af suppleren-
de personale. Når eksisterende personale skal bruge tid på at oplære nyt personale, ud-
vides åbningstiden i screeningen, således at der ikke sker et samlet fald i produktivite-
ten.  
 
Brug af vikarer  
Region Hovedstaden har gennemført et udbud med det formål at få vikar-radiografer 
til screeningen, indtil der er uddannet tilstrækkeligt fast personale. Det har dog ikke i 
første omgang været muligt at finde vikarbureauer, der var interesserede i at byde på 
denne opgave. Det undersøges fortsat, om det gennem dialog med vikarbureauerne al-
ligevel er muligt at lave en aftale. Samtidig overvejes det løbende, om der kan bruges 



vikarer i andre funktioner, således at eksisterende personale kan frigøres til arbejde i 
screeningen.  
 
Sikring af et godt arbejdsmiljø 
Der er i screeningen fokus på at skabe et godt arbejdsmiljø og fleksible vilkår, således 
at screeningen er et attraktivt arbejdsområde. 
 
Ansættelse af social og sundhedsassistenter 
Der er ansat 21 social- og sundhedsassistenter, som forventes færdiguddannede som 
mammografiassistenter i sidste kvartal 2008. De skal indgå i screeningen som fotogra-
ferende personale, dvs. dem der foretager mammografien på kvinderne. Der vil dagligt 
på hver enkelt mammografiscreeningsklinik være mindste én radiograf til stede.  
 
Fysiske og apparaturmæssige forbedringer  
Regionsrådet besluttede på møde den 5. februar 2008 at meddele anlægsbevilling på 
40,9 mio. kr. til digitalisering af den kliniske mammografi på Herlev Hospital. Digita-
liseringen forventes gennemført med udgangen af 2008 og vil effektivisere arbejds-
gangene i den kliniske mammografi, hvilket kan frigøre personale til brystkræftscree-
ningen.  
 
Der er desuden behov for udvidelse af de fysiske rammer i den kliniske mammografi 
og for granskningsmulighederne på Radiologisk afdeling på Rigshospitalet. De eksi-
sterende forhold medfører uhensigtsmæssige arbejdsgange, og betyder at personale-
ressourcer ikke anvendes optimalt. Regionsrådet forventes på møde i juni 2008 at be-
handle en anlægssag om bl.a. udvidelse af den kliniske mammografis fysiske rammer 
på Rigshospitalet.  
 
Status for brystkræftscreeningen 
Det har i løbet af foråret 2008 vist sig, at det ikke er muligt at nå at opbygge egen ka-
pacitet, således at man i Region Hovedstaden kan få gennemført brystkræftscreenin-
gen inden udgangen af 2009. Baggrunden for dette er: 
 at rekrutteringen af personale til screeningen har været vanskeligere end forudset 

på trods af, at der har været søgt personale fra hele Skandinavien og fra vikarbu-
reauer 

 at oplæring af en ny personalegruppe (sosu-assistenter) til at varetage store dele af 
screeningen tager mellem ½ - 1 år  

 at den ny personalegruppe skal oplæres samtidig med at screeningsmålgruppen 
udvides 

 at indførelsen af regionale it-systemer (RIS og PACS systemer), der muliggør 
screening i hele regionen, har taget længere tid end først antaget. 

   Side 2 

 



 at konflikten mellem Danske Regioner, FOA og Sundhedskartellet betyder, at der 
ikke screenes i konfliktperioden, idet radiografer og social- og sundhedsassistenter 
i screeningen er udtaget til konflikt. 

 
I Region Hovedstaden screenes der pr. 1. maj 2008 for brystkræft i det område, der 
svarer til det tidligere H:S, hvilket vil sige i de tidligere Københavns og Frederiksberg 
Kommuner. Desuden er screeningen påbegyndt i Hvidovre Kommune og screeningen 
er under opstart i Dragør og Tårnby Kommuner. 
 
Dette svarer til at der i dag inviteres, hvad der svarer til 34.000 kvinder årligt til scree-
ningen. Når screeningen er fuldt implementeret skal der årligt inviteres 96.000 kvinder 
til screeningen. 
  
Tilkøb af screeninger 
Dette betyder, at Region Hovedstaden for at kunne gennemføre brystkræftscreeningen 
inden udgangen af 2009 vil gennemføre et udbud med det formål at undersøge mulig-
heden for hos en privat leverandør at tilkøbe screeninger. Det vurderes umiddelbart, at 
der skal tilkøbes screeninger svarende til omkring 60.000 inviterede kvinder, for at 
målet om gennemførelse inden udgangen af 2009 kan nås. Antallet skal dog vurderes 
nærmere, og tilkøb af et lavere antal screeninger vil også kunne give nogen fremdrift. 
 
Det forventes, at udbuddet kan gennemføres på ca. 2 måneder. Der må dog forventes 
en forsinkelse på grund af sommerferieperioden. 
 
 

   Side 3 
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1. Indledning 
Ifølge Sundhedsloven skal regionsrådet oprette et patientkontor1. Patientkontoret skal vejlede om 
patientrettigheder. Endvidere skal patientkontoret informere, vejlede og rådgive patienter om 
sundhedsvæsenets ydelser, herunder undersøgelse, behandling og pleje, genoptræning, service, 
ventetider, frit sygehusvalg, behandlingsfrister, befordring og servicedeklarationer samt om adgangen til 
behandling i udlandet. Herudover bidrager patientkontoret til at udrede misforståelser mellem patienter 
og sundhedsvæsenet, ligesom man bistår patienter vedrørende klageadgange, indberetning af utilsigtede 
hændelser m.v. Patientvejlederne bistår således både i forbindelse med ophold på hospital, i forbindelse 
med kontakt med praktiserende læge eller anden kontakt med sundhedsvæsenet.  
 
Fra 1. januar 2007 blev patientkontorerne i H:S, Københavns Amt, Frederiksborg Amt og Bornholms 
Regionskommune samlet i Region Hovedstadens Patientkontor. I patientkontoret er der ansat 14 
patientvejledere, som er fordelt på 13 hospitaler og 1 på regionsgården ( Koncern Sekretariatet). 
Samordning af arbejdet sker bl.a. via månedlige møder. 
 
Patientvejlederne arbejder mellem 30-37 timer med undtagelse af patientvejlederen på Bispebjerg 
Hospital (25 timer), Sct. Hans Hospital (3 timer), Bornholms Hospital (5 timer) og Frederiksberg 
Hospital (18 timer). 
 
I denne årsrapport gives en kort beskrivelse af aktiviteten i patientkontoret i Region Hovedstaden i 2007. 
Årsberetningens taloplysninger er hentet fra de tidligere enheders registreringsdatabaser. Tallene skal 
derfor tolkes med varsomhed, da man havde forskellig registreringspraksis i de respektive databaser.   
 
2. Antal henvendelser 
Figur 1 viser udviklingen i det samlede antal henvendelser til patientkontorerne i Region Hovedstaden / 
H:S, Københavns Amt, Frederiksborg Amt og Bornholms Regionskommune fra 1998 til 2007. 
 

                                                      
1 Bekendtgørelse af sundhedsloven. LBK nr. 95 af 07/02/2008. 
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Figur 1. Antal henvendelser til patientvejledere i Region Hovedstaden1
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1 H:S, Københavns Amt, Frederiksborg Amt og Bornholms Regionskommune / Region Hovedstaden. 
 
En henvendelse kan omfatte en eller flere kontakter. En henvendelse kan f.eks. afsluttes med en enkelt 
telefonsamtale eller kan omfatte et længere forløb med flere kontakter med patienter, pårørende og 
personale. Patientvejledernes samtaler spænder således fra konkret rådgivning om diverse regelsæt 
vedrørende patientrettigheder til komplicerede samtaler med alvorligt syge patienter. 
 
Antallet af henvendelser varierer med hospitalernes størrelse, optageområde og funktioner. Hospitaler 
med højt specialiserede afdelinger har således et meget stort antal henvendelser, og formentlig flere 
henvendelser, som kræver flere kontakter og evt. personlige samtaler, jf. afsnit 6.  
 
Det samlede antal henvendelser i regionen er faldet fra ca. 16.200 i 2006 til 15.200 i 2007, svarende til 
ca. 6 % færre henvendelser. De færre henvendelser står i modsætning til udviklingen i de foregående 9 
år, hvor det samlede antal henvendelser i hovedstadsområdet har været stigende.  
 
Udviklingen varierer mellem hospitalerne, jf. tabel 1. Der har således været væsentligt flere 
henvendelser på seks hospitaler fra 2006 til 2007, mens der på tre hospitaler har været væsentligt færre 
henvendelser. På Nordsjællands Hospital er en del af forklaringen på de færre henvendelser, at der i 
2006 var en patientvejlederfunktion på amtsgården i Frederiksborg Amt, som blev nedlagt pr. 31. 
december 2006.  
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Tabel 1. Henvendelser i 1998-2007 pr. hospital  
 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007
Amager2 125 225  - 258 351 366 393 410 479 509
Bispebjerg2 90 158 138 268 330 471 542 582 562 717
Bornholm 84 75 78 69 91 56 83 122 115 102
Frederiksberg 17 48 114 147 229 289 320 322 486 628
Gentofte - - - 718 1.467 1.959 1.268 1.579 1.458 1.303
Glostrup - - - 720 2.364 2.562 1.4253 1.422 1.565 1.612
Hvidovre 170 217 334 406 591 547 467 671 757 882
Herlev - - - - 1.136 1.264 8953 1.3623 1.449 982
Nordsjælland 1.013 1.548 2.113 2.755 4.766 5.422 7.391 7.010 6.935 5.461
Rigshospitalet 643 663 852 798 1.119 1.143 1.247 1.449 1.579 1.829
Sct. Hans1 1 1 7 4 13 12 12 16 16 17
Sund. forvalt. KA - - - - - - 8763 5823 7823 - 
Regionsgården - - - - - - - - - 1.158
I alt 2.143 2.935 3.636 6.143 12.457 14.091 14.919 15.527 16.183 15.200

1 Sct. Hans Hospital har udelukkende psykiatriske patienter. 
2Antallet af henvendelser er højere, idet en sekretær besvarer opkald til patientvejlederen ved fravær og evt. hjælper patienten 
videre efter en fastlagt vejledning. De patienter, som hjælpes videre indgår ikke i registreringen.  
3 Dækker kun 8-10 måneder. 
 
 
En forklaring på de færre henvendelser kunne også være ny procedure i forbindelse med frit og udvidet 
frit sygehusvalg, som indebærer at Informations- og Rådgivningsenheden omvisiterer og informerer 
patienter i henhold til reglerne om udvidet frit sygehusvalg, jf. afsnit 5. Samlet set er der dog kun en 
mindre reduktion i antallet af registrerede henvendelser vedr. frit og udvidet frit sygehusvalg på ca. 50, 
jf. bilag B.  
  
 
3. Hvem har henvendt sig 
 
Som det ses af tabel 2, er hovedparten af henvendelserne fra patienterne selv. Ud af de samlede 
henvendelser kommer 77% således fra patienterne, mens 15% af henvendelserne er fra pårørende og 8% 
fra personale eller andre. Der er dog en vis variation. På f.eks. Amager Hospital kommer 30% af 
henvendelserne fra de pårørende og 19% fra personalet. 
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Tabel 2. Hvem har henvendt sig 
 Patient Pårørende Personale Andre 
Amager 224 155 98 32 
Bispebjerg 482 170 50 6 
Bornholm 70 24 8 9 
Frederiksberg 429 93 53 34 
Gentofte 852 247 104 100 
Glostrup 1.310 161 105 36 
Hvidovre  596 179 73 26 
Herlev 766 213 66 37 
Nordsjælland 4.454 742 141 125 
Rigshospitalet 1.093 462 91 110 
Sct. Hans 5 3 0 9 
Regionsgården 789 239 41 89 
I alt 11.070 2.688 830 604 
I alt i procent 77 % 15 % 4 % 4 % 
 
 
4. Kontaktform 
 
Størstedelen af henvendelserne sker telefonisk, jf. tabel 3. I en del tilfælde bliver den telefoniske kontakt 
fulgt op af et personligt møde, jf. afsnit 6. 
 
Tabel 3. Kontaktform 
 Telefonisk Skriftlig/mail Personlig 
Amager 392 39 66 
Bispebjerg 544 43 121 
Bornholm 79 11 12 
Frederiksberg 539 45 18 
Gentofte 1.129 67 107 
Glostrup 1.425 124 63 
Hvidovre  638 98 122 
Herlev 823 60 69 
Nordsjælland 5.328 47 86 
Rigshospitalet 1.297 226 211 
Sct. Hans 17 0 0 
Regionsgården 1.127 37 5 
I alt 13.338 797 880 
I alt 89 % 5 % 6 % 
 
 
 

 5



5. Årsager til henvendelser  
 
I tabel 4 er angivet de hyppigste årsager til borgernes henvendelser. 
 
En henvendelse omhandler ofte flere emner. Hvis en patient f.eks. henvender sig for at få information 
om ventetid, vil patienten typisk også ønske oplysninger om frit og udvidet frit sygehusvalg. De tre 
emner er årsagen til en meget stor del af henvendelserne, jf. tabel 4.  
 
Omvisitering i medfør af reglerne om udvidet frit valg samt reglerne om maksimale ventetider for 
livstruende sygdomme og information i den forbindelse varetages af Informations- og 
Rådgivningsenheden i Region Hovedstaden.  
 
Den funktion varetog Informations- og Rådgivningsenheden også i det tidligere H:S. I H:S anvendtes 
desuden i vidt omfang standardbreve til indkaldelse af patienter med information om frit og udvidet frit 
sygehusvalg og med angivelse af et telefonnummer til Informations- og Rådgivningsenheden. Fra maj 
2007 er den samme procedure indført i det øvrige Region Hovedstaden. Den nye procedure har uden 
tvivl betydet, at nogle patienter har henvendt sig til Informations- og Rådgivningsenheden i stedet for til 
en patientvejleder. Andre faktorer kan dog samtidig have øget antallet af henvendelser til 
patientvejlederne. Fra 1. oktober 2007 blev flere patienter således omfattet af reglen om udvidet frit valg 
i forbindelse med nedsættelsen af fristen for behandling fra 2 måneder til 1 måned. Herudover kan den 
forbedrede information og dermed det øgede kendskab til muligheden for frit og udvidet frit valg også 
have fået flere patienter til at kontakte patientvejlederne. Samlet set er antallet af henvendelser til 
patientvejlederne vedr. frit og udvidet frit valg faldet med 81 fra 2006 og 2007, jf. bilag B. På nogle 
sygehuse har der været flere henvendelser om frit og udvidet frit sygehusvalg i 2007, mens der på andre 
sygehuse har været færre.  
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Tabel 4. Årsager til henvendelse 
Årsag Antal 

henvendelser 
  
Behandlingstilbud, frit valg og ventetid  
Ventetid 4.244 
Frit sygehusvalg 2.328 
Udvidet frit sygehusvalg 3.538 
Reglerne vedr. livstruende sygdomme (”Behandlingsgarantien”) 233 
Højt specialiseret / eksperimentel / forskningsmæssig behandling i udlandet  56 
Behandlingstilbud 394 
Befordring 751 
  
Klage- og erstatning fordelt på klageinstans  
Patientklagenævn 786 
Andre klagemuligheder  360 
Patientforsikringen 985 
Andre erstatningsmuligheder 233 
Utilsigtede hændelser  144 
  
Klage og erstatning fordelt på emner  
Faglige klager 786 
Service 4.151 
  
Patienters retstilling  
Aktindsigt 692 
Tavshedspligt 66 
  
Andet  1.366 
 
Tal for de enkelte hospitaler kan ses i bilag A. 
 
Utilfredshed med behandling eller service er en anden væsentlig årsag til, at patienter eller pårørende 
henvender sig til patientkontoret. En patient kan have flere klagepunkter og vil ofte blive informeret om 
flere forskellige klageinstanser samt muligheden for at søge erstatning. I tabel 4 ses de registrerede 
henvendelser fordelt på forskellige klage- og erstatningsinstanser samt henvendelser fordelt på nogle af 
hovedårsagerne til utilfredsheden. 
 
Antallet af henvendelser vedr. Patientklagenævnet omfatter alle henvendelser, hvor der er informeret om 
Patientklagenævnet. Tallet er derfor ikke udtryk for, hvor mange patienter eller pårørende, der har 
anmeldt en sag, men er udtryk for hvor mange, der i forbindelse med utilfredshed med den faglige 
behandling eller pleje, er vejledt om denne klageinstans. 
 
Antallet af borgere, som er informeret om andre klagemuligheder, er ikke registreret på alle hospitaler, 
og i praksis er flere derfor informeret om andre klagemuligheder. Alle patienter, der ønsker at klage over 
service informeres om andre klagemuligheder end patientklagenævnet. Serviceklager omhandler 
ventetid på indkaldelse eller svar fra afdeling, ventetid på undersøgelse eller behandling, 
kommunikation, fysiske forhold, personalets opførsel mv.  
 
Andre emner for borgernes henvendelser udover behandling og klager er f.eks. aflysninger af tid, 
sundhedsfaglige spørgsmål, spørgsmål til procedure efter udskrivning mv. 
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6. Hvad har patientvejlederen gjort 
 
Tabel 5. Hvad har patientvejlederen gjort 
Handlinger Antal 
Informeret og vejledt mundtligt 10.997 
Kontaktet afdeling eller andre 2.142 
Henvist til afdeling eller andre 1.395 
Givet skriftlig vejledning / fremsendt materiale 1.029 
Møde med patient, pårørende eller andre 763 
Hjulpet med udformning af klage eller erstatning 383 
Videresendt klage eller erstatningskrav 118 
Anmeldt til patientsikkerhedssystem  56 
Andet 1.247 
 
Tal for patientvejlederens handlinger på de enkelte hospitaler kan ses i bilag C. 
 
Størstedelen af vejledningen sker pr. telefon, jf. tabel 5. Der har herudover været 617 møder med 
patienter og pårørende, som finder sted på patientkontoret eller i hospitalsafdelingen. Antallet af 
personlige samtaler varierer mellem hospitalerne fra ingen møder til 276 møder. Variationen hænger 
bl.a. sammen med hospitalets størrelse og funktioner, selvom sammenhængen ikke er helt entydig, jf. 
bilag C.  
 
I praksis lytter patientvejlederen til patientens klage og informerer og vejleder om, hvor klagen kan 
rettes til. Problemstillingerne kan ofte være komplekse og derfor kræve længerevarende samtaler. I 
nogle tilfælde formidler patientvejlederen også en kontakt til den lokale ledelse, når patienten f.eks. 
ønsker en samtale om forløbet eller behandlingsresultatet.  
 
Patienter, som har fået en skade i forbindelse med behandlingen, henvises til at søge erstatning hos 
Patientforsikringen, eller informeres om muligheden for at søge erstatning andre steder. F.eks. vil 
tandskader ofte være under Patientforsikringens bagatelgrænse, og patienten vil blive informeret om 
muligheden for at søge erstatning fra hospitalet. 
 
I Region Hovedstaden kan patienter indberette utilsigtede hændelser. En patient kan dog ikke selv 
indberette til patientsikkerhedssystemet, men kan informere en patientvejleder, som derefter foretager 
indberetningen. Patienter, som henvender sig til patientkontoret, kender sjældent til 
patientsikkerhedssystemet. Hvis en klagesag viser sig at omhandle en utilsigtet hændelse, informerer 
patientvejlederen derfor om muligheden for indberetning som et alternativ eller supplement til at 
indsende en klage. Patienter opfatter det typisk som en positiv mulighed, men for nogle patienter virker 
det uoverskueligt at tage stilling til både klagesystemet og patientsikkerhedssystemet. Patienters formål 
med at klage er i mange tilfælde, at hospitalet skal lære af hændelsen og sikre, at der ikke sker lignende 
hændelser i fremtiden, og det er ofte forventningen, at patientklagesystemet allerede håndterer en klage 
på samme måde som patientsikkerhedssystemet. 
 
Patienter henvender sig også med aktuelle problemstillinger, som patientvejlederen evt. kan medvirke til 
at få løst. Alle henvendelser fra utilfredse patienter ender således ikke med udformning af en klage. 
 
 
7. Hvilke afdelinger er henvendelserne relateret til 
 
En meget stor del af henvendelserne drejer sig om ortopædkirurgi og radiologi, jf. tabel 6. I de fleste 
tilfælde drejer henvendelserne sig om frit og udvidet frit sygehusvalg, jf. afsnit 5. 
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      Tabel 6. Hvilke afdelinger er henvendelserne relateret til. 
Afdeling Antal 
AMA 57 
Anæstesi 59 
Apopleksi 4 
Arbejdsmedicin 4 
Audiologi 73 
Brystkirurgi 23 
Børn 175 
Dagkirurgi 12 
Dermatologi og venerologi 75 
Endokrinologi 86 
Fysiurgi 6 
Gastroenterologi – medicinsk 49 
Gastroenteologi – kirurgisk 466 
Geriatri  90 
Gynækologi og Obstetrik 412 
Hæmatologi 23 
Håndkirurgi 49 
Intern medicin  639 
Kardiologi 326 
Karkirurgi 51 
Kirurgi 1.185 
Klinisk Fysiologisk nuklear 29 
Klinisk Biokemi 29 
Klinisk Neurofysiologi 30 
Kæbekirurgi 47 
Lungemedicin 120 
Nefrologi 55 
Neurokirurgi 192 
Neurologi 198 
Onkologi 200 
Ortopædkirurgi 2.477 
Plastikkirugi 24 
Psykiatri – børn 30 
Psykiatri – voksne 227 
Radiologi 2.009 
Reumatologi 263 
Skadestue og modtagelse 165 
Søvncenter 54 
Thoraxkirurgi 52 
Urologi 217 
Øjne 911 
Øre, næse, hals 365 
Afdeling uoplyst 1.189 
  
Praksissektoren 344 
Privat klinik/sygehus 474 
  
Andet 734 
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8. Øvrige aktiviteter 
 
Udover vejledning af patienter og pårørende som beskrevet ovenfor, har Patientkontoret flere andre 
opgaver. Bl.a. underviser patientvejlederne sundhedspersonale i lovgivningen vedr. patienters 
rettigheder, frit og udvidet frit sygehusvalg mv. og holder oplæg om patientvejlederfunktionen. 
 
I 2007 har patientvejlederne også assisteret i Informations- og Rådgivningsenheden, som har haft særligt 
travlt i indkøringsfasen. 
 
Alle vejledere har desuden deltaget i et 7 dages kursus i konfliktmægling ledet af professor Vibeke 
Vindeløv, som er leder af Master i Konfliktmægling ved det juridiske fakultet, Københavns Universitet.  
 
 
9. Afsluttende bemærkninger 
 
Året 2007 har været det første år, hvor Region Hovedstadens patientkontor har fungeret som samlet 
patientvejlederfunktion, og der er hurtigt blevet etableret et godt samarbejde mellem alle 
patientvejlederne. Samarbejdet er bl.a. blevet styrket af det fælles undervisningsforløb, jf. ovenfor.  
 
Som nævnt samordnes arbejdet i praksis bl.a. på møder ca. en gang månedligt. På landsplan mødes alle 
patientvejlederne årligt med henblik på faglig opdatering og udveksling af erfaringer. 
 
Det kommende år vil fokus bl.a. være på at forbedre rutiner for vidensdeling og harmonisering af visse 
områder af patientvejlederfunktionen, herunder ikke mindst ved registrering af henvendelser.  
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Status for opfyldelse af akut udredning og behandling af kræft –  
hoved-halskræft, lungekræft, tarmkræft og brystkræft 
 
Forretningsudvalget er med månedlige notater siden december 2007 blevet orienteret om status for akut 
udredning og behandling af kræft i Region Hovedstaden. I henhold til aftalen mellem Danske Regioner 
og regeringen er hoved-halskræft, lungekræft, tarmkræft og brystkræft nu omfattet af reglerne om akut 
udredning og behandling.  
 
Forløbspakkerne for de 4 omtalte kræftsygdomme og de dertil hørende kliniske retningslinier beskriver 
standardforløb - herunder tidsforløb - for udredning, behandling og efterbehandling. Pakkeforløbene har 
været implementeret fra d.1. april 2008.  
 
Forløbspakkerne for de gynækologiske kræftformer, herunder de kliniske retningslinier, blev offentlig-
gjort medio marts 2008. Deadline for implementeringen af forløbspakkerne for de gynækologiske kræft-
former er ifølge aftalen den 1. juni 2008. På baggrund af bl.a. stor involvering af de privat praktiserende 
speciallæger samt udstyr, der på grund af den ambitiøse og stramme tidsplan endnu ikke er på plads, har 
”Task Force for kræftbehandling” d. 29. maj 2008 udskudt monitoreringen af forløbspakkerne for de 
gynækologiske kræftformer til d. 1. august 2008. Der vil til forretningsudvalgsmødet d. 14. august blive 
redegjort nærmere for status for implementeringen af forløbspakkerne for de gynækologiske kræftfor-
mer.  
 
Forløbspakkerne for de hæmatologiske kræftformer, herunder de kliniske retningslinier blev offentlig-
gjort d. 1. juni 2008. Deadline for implementeringen af forløbspakkerne for de hæmatologiske kræft-
former er ifølge aftalen d. 1. september 2008. Region Hovedstaden har igangsat implementeringspro-
cessen, og der vil til forretningsudvalgsmødet d. 16. september blive redegjort nærmere for status for 
implementeringen af forløbspakkerne for de hæmatologiske kræftformer. 
 
Den 1. april blev monitorering af forløbspakkerne igangsat for hoved-halskræft, tarmkræft, lungekræft 
og brystkræft, baseret på indikatorer udtrukket fra Landspatientregisteret. Sundhedsstyrelsen har afholdt 
undervisning i monitorering af forløbspakkerne og Region Hovedstaden har d. 22. maj 2008 afholdt et 
undervisningsforløb for de registreringsansvarlige lægesekretærer, da behovet for yderligere undervis-
ning viste sig nødvendig.  
 
I den kommende tid vil der fortsat være behov for stort ledelsesmæssigt fokus på monitoreringsopgaven 
og efteruddannelse af det personale, der forestår registrering og indberetning at data. I løbet af efteråret 



2008 forventer Sundhedsstyrelsen at afholde endnu en undervisningssession for de registreringsansvar-
lige på de kliniske afdelinger, hovedsageligt målrettet mod de registreringsansvarlige, som skal varetage 
monitoreringen af de pakkeforløb, som træder i kræft i efteråret (pakkeforløb for kræft i urinvejene, 
modermærkekræft, prostatakræft, mv.), såfremt det vurderes nødvendigt, vil Region Hovedstaden følge 
op på Sundhedsstyrelsens tiltag med endnu et lokalt tiltag.  
 
Region Hovedstaden har for hver af de seks nævnte kræftformer nedsat en regional arbejdsgruppe, som 
bl.a. har til opdrag at gøre rede for, hvilke flaskehalse og særlige udfordringer implementeringen af for-
løbspakker medfører for de enkelte hospitaler og afdelinger. Generelt er det de samme udfordringer, 
som er gældende for hele sundhedsvæsenet, nemlig manglen på personale og ledig apparaturkapacitet, 
der også giver udfordringerne for at kunne leve op til de servicemål, der er tilknyttet pakkeforløbene. 
Der arbejdes målrettet for, at hospitalerne fremadrettet får tilført de nødvendige ressourcer til at løfte 
opgaven, således at alle regionens hospitaler fremadrettet kan efterleve de servicemål, der er fastlagt for 
udredning og behandling af kræft. Forretningsudvalget udmøntede d. 13. maj 2008 ekstra driftsmidler, 
samt anlægsmidler til regionens hospitaler. På den baggrund er der igangsat udvidelser af diagnostice-
rings og behandlingskapaciteten. Udvidelser, som er nødvendige for at imødekomme forløbspakkernes 
servicemål.  
 
Alle praktiserende læger i regionen og praktiserende speciallæger indenfor relevante specialer blev i 
april 2008 inviteret til informationsmøder om kræftpakkerne. På møderne blev givet en generel intro-
duktion til pakkeforløb for kræft ved koncerndirektionen efterfulgt af oplæg fra de relevante hospitals-
afdelinger om de første 4 pakkeforløb. Ca. 300 praktiserende læger og praktiserende speciallæger deltog 
ved informationsmøderne. Der pågår i øjeblikket drøftelser mellem Danske Regioner, Dansk Selskab 
for Almen Medicin, Praktiserende Lægers Organisation og Sundhedsstyrelsen, vedr. behovet og mulig-
heder for efteruddannelse af alment praktiserende læger og speciallæger. Eventuelle lokale tiltag i Regi-
on Hovedstaden vil fremadrettet afhænge af, hvilke tiltag der træffes beslutning om på nationalt plan. 
 
Af næste sides notat fremgår den aktuelle status for opfyldelse af kravene til akut udredning og behand-
ling. Status er som tidligere status-notater baseret på indberetninger fra de enkelte hospitaler, idet moni-
toreringssystemet i opstartsfasen endnu ikke leverer fuldstændig valide tal.  
 
Siden sidste afrapportering 
Generelt er der forbedringer inden for stort set alle ventetiderne. Servicemålene for udredning opfyldes 
næsten alle steder, der er forbedringer af ventetider til kemoterapi for hoved-halskræft og lungekræft pa-
tienter, og ventetiderne for udredning og operation af brystkræftpatienter er nedsat markant, som følge 
af udvidelse af operationskapaciteten ved Herlev Hospital.  
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Status for akut udredning og behandling af kræft i Region Hovedstaden, ju-
ni 2008.  
 
Med ”krav” henvises til de kliniske retningslinjer for kræftforløb, den angivne tid er ventetid til undersøgelse eller behand-
ling. Hvor intet er anført (felt markeret med grå) udføres funktionen ikke det pågældende sted. 
 
Hoved-halskræft Udredning Operation Kemoterapi Strålebehandling 
Normtider  Hurtigst mulig igangsæt-

ning af udredning, samlet 
udredningstid 1 uge fra 

modtagelse af henvisning

Umiddelbart efter Umiddelbart efter 
informeret samtykke 

Umiddelbart efter 
informeret samtykkeiht kliniske retningslinier  informeret samtykke 

1 25 dage - 2 uger 2 ugerRigshospitalet  opfylder krav 4 uger 
35 dage – 2 ugerGentofte Hospital opfylder krav   

Hillerød Hospital opfylder krav    
Glostrup Hospital opfylder krav    
Herlev Hospital   Få dage efter infor-

meret samtykke 
3 uger 

 
Lungekræft Udredning Operation Kemoterapi Strålebehandling 
Normtider Hurtigst mulig igangsæt-

ning af udredning, samlet 
udredningstid 20 dage 

Senest 9 dage efter in-
formeret samtykke 

Senest 10 dage efter 
informeret samtykke 

Senest 10 dage efter 
informeret samtykke iht kliniske retningslinier 

Frederikssund Hospital opfylder krav    
Gentofte Hospital opfylder krav opfylder krav   
Bispebjerg Hospital opfylder krav    
Bornholms Hospital opfylder delvist krav 4  opfylder krav  
Rigshospitalet  80 % indenfor 2 uger 2 uger 4 uger 
Hillerød Hospital   opfylder krav  
Herlev Hospital   opfylder krav 3 uger 

                                                      
1
 Afhænger af indgrebets omfang 

2
 Ventetiden er 2 uger ved ambulante besøg og 3 uger ved indlæggelse 

3
 Afhænger af indgrebets omfang 

4
 Opfylder krav for 85%. De resterende 15 % indkaldes til start af udredning indenfor 4 hverdage. Skyldes mangel på speciallæger. 
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Tarmkræft Udredning Operation Kemoterapi Strålebehandling 
Normtider  Hurtigst mulig igangsæt-

ning af udredning, sam-
let udredningstid 10 dage 

Senest 5 dage efter in-
formeret samtykke 

Senest 15 dage efter 
informeret samtykke 

Senest 10 dage efter 
informeret samtykkeiht kliniske retningslinier 

Hillerød Hospital opfylder krav opfylder krav opfylder krav  
Bispebjerg Hospital opfylder krav opfylder krav   
Hvidovre Hospital opfylder krav opfylder krav   

5Herlev Hospital opfylder krav opfylder krav opfylder krav 3 uger 
6 7indenfor 2-3 uger 2 ugers ventetidHerlev, afsnit Gentofte   

Amager Hospital opfylder krav    
Glostrup Hospital opfylder krav opfylder krav   
Frederiksberg Hospital opfylder krav 8    
Bornholms Hospital opfylder krav  opfylder krav  

93 ugerRigshospitalet   4 uger 
 
Brystkræft Udredning Operation Kemoterapi Strålebehandling 
Normtider  Hurtigst mulig igangsæt-

ning af udredning, samlet 
udredningstid 1 uge  

Senest 7 dage efter in-
formeret samtykke 

Senest 5 dage efter 
informeret samtykke 

Senest 10 dage efter 
informeret samtykkeiht kliniske retningslinier 

10Rigshospitalet 1 uge 1 ugers ventetid til for-
undersøgelse, 1 uge til 

operation 

3 uger 4 uger 

Herlev Hospital opfylder krav 1 ugers ventetid til for-
undersøgelse,  

1-2 uger 3 uger 

1 uges ventetid til ope-
ration 

Bornholms Hospital   opfylder krav  
Hillerød Hospital   opfylder krav  
 
 

                                                      
5 I samarbejde med Gentofte Hospital, hvor der anvendes udrednings- og behandlingskapacitet 
6 Sigmideoskopi knap 2 ugers udredningstid. Koloskopi ca. 3 ugers udredningstid. Speciallægepraksis involveres for at nedbringe ventetiden 
7 Skyldes sygeplejerskemangel i sengeafsnit, så det nødvendige antal patienter ikke kan aftages fra operationsgangen 
8 På grund af strejken har hospitalets scopistue været lukket den forløbne måned. Patienter mistænkt for c. coli visiteres videre til Bispebjerg Hospital 
9
 Ventetiden er 3 uger ved indlæggelse og 4 uger ved ambulante besøg 

10 Rigshospitalet har pga. ændringer i optageområdet, samt indføringen af mammografiscreeningen haft ekstra pres på afdelingerne de forløbne måneder. 
Det ventetiderne til forundersøgelse og operationer blevet nedbragt ved udgangen af maj måned, forløbspakkerne på området forventes fuldt implemen-
teret pr. 1. okt. 2008, hvor det nødvendige apparatur er installeret og personale oplært. 
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Status på Vækstforums arbejde - udmøntning af erhvervsudviklingsstra-
tegiens initiativer og disponering af midler 
 
Vækstforums arbejde og resultater 
Det er nu 2 år siden Vækstforum blev etableret og næsten halvandet år siden 
erhvervsudviklingsstrategien blev vedtaget.  
 
Erhvervsudviklingsstrategien og det medfølgende initiativkatalog blev udviklet 
og færdiggjort i en intensiv proces i andel halvår af 2006.  Dette skete dels i en 
tæt dialog mellem Vækstforum og sekretariatet – dels gennem en bred inddra-
gelse af parterne i Hovedstadsregionen. 
 
Erhvervsudviklingsstrategien indeholder 7 indsatsområder, nemlig  
 Stærke og perspektivrige kompetenceklynger 
 Nye virksomheder – ny viden 
 Metropolregionens udvikling 
 Forskning og innovation 
 Øge og udvikle arbejdsstyrken på alle niveauer 
 Markedsføring, events, kultur og værdier 
 Øresund og det internationale udsyn 

 
Og indenfor disse rammer er beskrevet 33 prioriterede projektinitiativer.  
 
Til gennemførelse af strategien har Vækstforum haft indstillingsret til i alt 139 
mio. kr. i 2007 og 173 mio. kr. i 2008. De økonomiske midler består dels af er-
hvervsudviklingsmidler i Region Hovedstaden på 69 mio. kr. i 2007 og 103 
mio. kr.  i 2008 og følgende år samt 70 mio. kr. årligt i EU-strukturfondsmidler 
i den 6-årige periode 2007-2012.  
 



Samlet set kan resultatet af Vækstforums arbejde frem til sommeren 2008 op-
summeres under følgende punkter: 
 
 Massiv økonomisk satsning på 39 projektinitiativer med samlet budget 

på 900 mio. kr. og med regional og EU-støtte på næsten 550 mio. kr.  
De 39 projektinitiativer dækker over initiativer på alle 7 indsatsområder. 
Det typiske projekt er på mindst 5 mio. kr. i bruttobudget. Der er 23 projek-
ter på over 10 mio.kr.  Antallet af mindre forprojekter til omkring 1 mio. kr. 
er begrænset.   
 
Et af erhvervsudviklingsstrategiens vigtigste bærende principper er ønsket 
om de markante projekter, som løftes af en bred kreds af interessenter.  
Derfor er der brugt tid til at modne de rette projekter frem for at igangsætte 
mange små projekter.  
 
75% af de oprindeligt beskrevne 33 projektinitiativer er i form af konkreti-
serede initiativer sat i værk.  

 
 Etablering af et bredt partnerskab om strategien 

Der er lykkedes at få over 20 forskellige leadpartnere/hovedansøgere til de 
godkendte projekter, og der er typisk mange interessenter som står aktivt 
bag det enkelte projektinitiativ. Vækstforum har i sin erhvervsstrategi givet 
topprioritet til, at strategi og initiativer skal gennemføres af et bredt part-
nerskab af virksomheder, erhvervsorganisationer, arbejdstagerorganisatio-
ner, forsknings- og uddannelsesorganisationer og kommuner. Projekterne 
er startet op med brede invitationer til alle interesserede parter – og det har 
været op til parterne at drive projekterne videre frem til Vækstforum, men 
med tæt dialog og bistand fra vækstforumsekretariatet.  

 
 Videreudvikling af nøgleorganisationerne Copenhagen Capacity og 

Wonderful Copenhagen. 
Regionens to store erhvervsfremmeorganisationer er blevet bragt på en 
fremadrettet kurs – i forlængelse af strukturreformens omlægninger. Der er 
indgået 3-årige resultatkontrakter med de to organisationer. Herved er sik-
ret, at de to organisationers operationelle strategier klart medvirker til den 
regionale erhvervsudviklingsstrategis implementering, at de to organisatio-
ners indsats er koordineret, og at der et vækstorienteret udviklingsperspek-
tiv for begge organisationer. Basisdriften er sikret for en årrække, og der er 
lagt vægt på, at organisationerne tager et væsentligt ansvar for den videre 
udvikling. Økonomisk er det således blevet håndteret, at Roskilde Amt(nu 
del af Region Sjælland) ikke længere betaler basistilskud til de to organisa-
tioner, og at staten har fjernet sit basistilskud til Wonderful Copenhagen. 
Det offentlige basistilskud kommer således udelukkende fra regionens er-
hvervsudviklingsmidler og udgør 39 mio. kr. årligt for Wonderful Copen-
hagen og 25 mio. kr. for Copenhagen Capacity. Samtidig vil organisatio-
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nerne skulle øge deres eksterne finansiering i løbet af de kommende 3 år -  
Wonderful Copenhagen med ca. 14 mio. kr. og Copenhagen Capacity med 
ca. 7,5 mio. kr. svarende til at deres samlede bruttobudgetter stiger til hhv. 
137 mio. kr. og 36 mio. kr. i 2010.  
 

 Styrket fokus på Hovedstadsregionens betydning og udvikling som en 
metropol i international konkurrence 
Gennem strategien, konferencer, projekter og en bred og udadvendt kom-
munikation er der skabt øget opmærksomhed og forståelse for, at der skal 
være et stærkt fokus på Hovedstadsregionen som Danmarks eneste metro-
pol. Hovedstadsregionen er ikke i konkurrence med resten af landet – men 
derimod i benhård konkurrence med andre europæiske metropolregioner. 
For at styrke viden og forståelsen for dette, er der gennemført en internati-
onal benchmark-analyse med andre metropoler i Nordeuropa og Nordame-
rika sammen med FORA (Erhvervs- og byggestyrelsen). Analysen har gi-
vet ny viden om den aktuelle internationale konkurrencesituation og giver 
grundlag for en yderligere fokusering af Vækstforums indsats i relation til 
de kritiske rammefaktorer. Denne forståelse er også er kommet med ind i 
dette års regionalpolitiske vækstredegørelse fra regeringen. Men der er sta-
dig et stykke vej til, at den slår igennem i den konkrete statslige politikud-
førelse. 

 
 Øresundsregionens centrale betydning opprioriteret 

Det er Øresundsregionen, der skaber en tilstrækkelige kritisk masse på en 
række områder for Hovedstadsregionen. Vækstforum har bl.a. støttet drift 
og udvikling af flere af Øresundsregionens vigtige erhvervsfremmeinitiati-
ver bl.a. indenfor Øresund Science Region. Derudover har en række af stra-
tegiens prioriterede initiativer og andre godkendte projekter haft et klart 
Øresundsfokus. 

 
 Tæt opbakning til Væksthus Hovedstadsregionen 

Der er etableret et tæt og konstruktivt samarbejde med den nye erhvervs-
serviceaktør, Væksthus Hovedstadsregionen – dels gennem repræsentation 
i bestyrelsen, dels gennem konkrete projekter støttet af Vækstforum.  

 
 
Status på initiativer og  økonomi 
Vækstforum vedtog sammen med erhvervsudviklingsstrategien et initiativkata-
log med i alt 33 initiativer. Initiativkataloget var fra starten tænkt ud fra et 
partnerskabsprincip, hvor Vækstforums sekretariat tog initiativ til opstartsmø-
der om de enkelte initiativer. Men derefter var det op til parterne og den aktør, 
som påtog sig leadpartnerskabet, at færdigudvikle projektet. Det har bl.a. haft 
den konsekvens, at der er brugt mange administrative ressourcer og tid til få 
projekterne udviklet og bragt frem til Vækstforum. Derudover har det til dels 
præget fremdriften i det første år, at der i 2007 var begrænsede frie midler fra 
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Region Hovedstaden til medfinansiering af projekter. Dette forhold blev for-
bedret med regionens 2008-budget til erhvervsfremme.  
 
Som det kan ses af den vedlagte projekt- og økonomioversigt, er der i løbet af 
2007 og 2008 blevet bevilliget midler (regionens erhvervsfremmemidler og 
struktufondsmidler) til dels projekter/initiativer, som er direkte nævnt blandt de 
33 initiativer, dels nye initiativer som er udviklet inden for indsatsområdernes 
rammer. Hertil kommer strukturfondsprojekter, som er søgt som ”frie projek-
ter”  - samt driftsbidragene til Copenhagen Capacity og Wonderful Copenha-
gen. De forskellige former for gearing af midlerne, som de to organisationer fo-
retager (f.eks. Wonderful Copenhagens virksomhedsnetværk) er ikke medreg-
net i oversigten. 
 
Projekter, som ikke direkte kan betragtes som nævnt i initiativkataloget, er an-
ført med kursiv og er i økonomioversigten indplaceret nedenunder det initiativ 
de med rimelighed kan anses for at bidrage til udviklingen af. Økonomiover-
sigten omhandler projekter bevilliget i 2007 og 2008 - inkl. projekter indstillet 
til medfinansiering af sekretariatet på Vækstforums møde den 2. juni 2008. 
 
Oversigtlige kommentarer om bevilligede projekter og fremdrift på initiativer:  
 Bevilget midler til i alt 39 projekter – med et samlet budget på ca. 900 mio. 

kr. – heraf 340 mio. kr. fra regionens erhvervsfremmemidler og 204 mio.kr. 
fra EU-strukturfondsmidler. 

 Bortset fra mindre forprojekter på omkring 1 mio kr. er det typiske projekt 
på ca. 5 mio. kr. og opefter. 23 projekter har haft bruttobudgetter på over 10 
mio. kr. 

 Der er bevilget projekter under i alt 21 af de 33 initiativer. 
 Blandt de resterende 12 initiativer kan status opgøres således: 

o 3 initiativer er igangsat inden for rammerne af aktørernes egne 
budgetter (bl.a. Øresund Entrepreneurship Academy og Interna-
tional Markedsføring af Øresundsregionen). 

o 1 initiativ betragtes som dækket af et af de initiativer, som har 
modtaget en projektbevilling (Brugerorienteret teknologi for de 
ældre). 

o 4 initiativer arbejdes der fortsat videre på med forventning om 
ansøgninger til Vækstforum i efteråret 2008 (bl.a.. Mere forsk-
ning på hospitaler og universiteter og Matematik, natur og tek-
nologi i verdensklasse) Hertil kommer, at på nogle af de bevilli-
gede initiativer har aktiviteten haft forprojekt-karakter, hvorfor 
disse også forventes at lede til større vækstforum-ansøgninger i 
efteråret (f.eks. Videnserviceklyngen). 

o 4 initiativer har der ikke vist sig tilstrækkelig grundlag for at få 
igangsat arbejde på (bl.a. It-klyngeanalyse og Arkitektur & de-
sign). 
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Sammenligning med andre Vækstfora 
Vækstforaene i de enkelte regioner udvikler selvstændigt deres erhvervspolitik. 
Derfor er der også forskel på, hvordan vækstforaene har valg at fokusere og di-
sponere sine midler. Forskellene handler naturligvis til dels om forskelle i er-
hvervsmæssige behov og forudsætninger – men der er også en betydelig for-
skel i graden af fokusering og størrelsen af projekterne. Dansker Regioner ud-
gav i april en oversigt over de regionale vækstforas investeringer i 2007. 
 
Heraf kan man se, at en række af de andre vækstfora spreder midlerne på langt 
flere projekter.  
 

Vækstforaenes initiativer indstillet til finansiering i 2007  
(inkl. både regionale og strukturfondsmidler) 

 Nordjyl-
land 

Midtjyl-
land 

Syd-
danmark 

Sjæl-
land 

Hoved-
staden 

Born-
holm 

Antal  
initiativer 

96 53 40 61 16 15 

Støttebeløb 
(mio. kr.) 

260,6 385,7 137 160,6 270,6 19,2 

Årlige mid-
ler til er-
hvervs-
udvikling 
(Budg.2008) 

172 190 204 147,5 173 24,2 
 

 
Flere regioner har bevilget mange små forprojekter. Nordjylland har bevilget 
39 små projekter på under 250.000 kr. til forundersøgelser og regional bran-
ding. Syddanmark har bevilget midler til 14 klyngeudviklingsprojekter på max. 
500.000 kr. Og Sjælland har bevilget 24 projekter på under 500.000 kr.  
 
Samtidig kan det konstateres, at der i alle Vækstfora også har været bevilget 
store midler til fokuserede satsninger: 
 Nordjylland: 57 mio. kr. til Virksomheder i Vækst – Væksthuset; 39 mio. 

kr. til Internationalt Center for Innovation på Ålborg Universitet 
 Midtjylland: 5 satsninger på 30 mio. kr. eller mere – bl.a. Midtjysk Kompe-

tenceplatform til 50 mio. kr. og en såkaldt Megasatsning – Erhverv og 
Sundhed til 60 mio. kr.  

 Syddanmark: 50 mio. kr. til Det sunde liv. 
 Sjælland: Samarbejds/rammeaftaler med Østdansk Turisme (31 mio. kr.), 

Risø (22 mio. kr.) og Copenhagen Capacity (21 mio. kr.) 
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Udfordringer  
Der har været en del udfordringer forbundet med udmøntning af erhvervsud-
viklingsstrategiens initiativer. Det har taget noget længere tid end forventet at 
få projekter frem til Vækstforum. Endvidere er der også lang vej fra Vækstfo-
rum har indstillet midler til godkendelse før projekter med strukturfondsmidler 
godkendes af Erhvervs- og byggestyrelsen.  
 
Lovgivningen gør, at regionen/vækstforumsekretariatet ikke må påtage sig et 
leadpartneransvar i erhvervsinitiativer. Og det har krævet en stor indsats at få 
andre aktører på banen, som vil påtage sig leadpartneansvar. En del aktører er 
bekendte med muligheder i socialfonden, men det er nyt, at man kan søge regi-
onalfondsmidler i Hovedstaden. Og for mange aktører opleves det besværligt 
og tidskrævende at sætte sig ind i strukturfondsregler og ansøgningsskemaer. 
Selvom vækstforumsekretariatet står til rådighed med hjælp og vejledning.  
 
Der har været meget lange sagsbehandlingstider for strukturfondsprojekter i 
Erhvervs- og byggestyrelse. Det har bl.a. skyldtes en pukkel af gamle struktur-
fondsprojekter, der skulle sagsbehandles først. Projekter godkendt af Vækstfo-
rum i sidste halvdel af 2007 er først nu ved at opnå godkendelse fra styrelsen.  
 
En medvirkende årsag til de lange sagsbehandlingstider har været EU’s meget 
komplicerede statsstøtteregler, som gælder erhvervsfremmeaktiviter. Statsstøtte 
er enhver form for statslig (dvs. offentlig) støtte, som fordrejer eller truer med 
at fordreje konkurrencevilkårene ved at begunstige visse virksomheder. Det er 
en problemstilling, hvis omfang og juridiske indhold først er blevet tydelig for 
Erhvervs- og byggestyrelsen og derefter vækstforumsekretariaterne i løbet af 
sidste halvdel af 2007.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bilag  
Projekt- og økonomioversigt 
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Økonomioversigt - projekter bevilget i 2007-2008 jf. erhvervsudviklingsstrategiens initiativkatalog
- alle beløb i millioner kroner

Totalt budget Region H-midler Strukturfonde Øvrige midler

I alt 900,05 340,52 204,46 355,07

Indsatsområde/Initiativ*

1: Stærke og perspektivrige klynger
 IT-Vækstmiljø i verdensklasse 111,89 25,35 25,00 61,54

    CopenhagIT - forprojekt 0,66 0,16 0,50

Det interaktive hus 0,63 0,32 0,32

Knudepunkt for mobil og trådløs kommunikation 15,20 3,80 7,60 3,80

IT-erhvervet - en klyngeanalyse
Bio-sundhedsklyngen 0,66 0,16 0,50

    MVA Life Science Ambassador Programme (Interreg) 28,50 4,20 9,50 14,80

   Medicon Valley Dashboard 2,00 0,35 1,65

Filmmiljø i Hovedstaden
     Copenhagen Film Mentor 6,00 1,50 3,00 1,50

     Copenhagen Entertainment 13,40 3,35 6,70 3,35

Den femte internationale modeklynge 16,90 3,50 13,40

   Fashion Accelerator Modeklyngeprojekt (konkurrenceudsatte midler) 14,00 2,50 7,00 4,50

Bedre interaktion medicoindustri og sundhedssektor
Udvikling af Nordeuropas logistik og handelshub 2,95 0,58 1,48 0,90

* Projekter skrevet i kursiv er delprojekter af iniatiativet, som står umiddelbart ovenover   - eller supplerende initiativer under det overordnede indsatsområde. Side 1



Indsatsområde/Initiativ*

Eco-innovation - miljø og energiteknologisk innovation
   World Energy Showroom 28,50 5,00 23,50

Fødevarer, ernæring og sundhed 15,81 3,78 7,91 4,13

Innovationssamspil mellem regionens klynger

    Strategisk nano-klynge satsning (Interreg) 29,30 1,20 14,65 13,45

I alt for indsatsområdet 286,40 55,43 83,15 147,84

2: Nye virksomheder – ny viden
Indsats iværksætterhuset
    VIKK - Vækst i klynger og kompetencer 4,81 2,39 2,42

Ny viden til byggefagene 17,72 3,99 8,86 4,87

   Vækstpakke - nye vækstvirksomheder (medfinansiering anslået) 60,00 20,00 20,00 20,00

    Iværksætterhuset Niels Brock 20,00 10,00 10,00

I alt for indsatsområdet 102,53 23,99 41,25 37,29

3: Metropolregionens udvikling
Erhvervsmæssig branding af Hovedstaden: Copenhagen Redefined 4,00 2,00 2,00

Samarbejde med kommuner og erhvervschefer om int. Markedsføring

* Projekter skrevet i kursiv er delprojekter af iniatiativet, som står umiddelbart ovenover   - eller supplerende initiativer under det overordnede indsatsområde. Side 2



Indsatsområde/Initiativ*

Styrket indsats for videnskabelige kongresser til hovedstadsregionen
    MeetDenmark 36,00 4,50 31,50

Attraktiv international videnserviceregion 0,85 0,17 0,68

Arkitektur og design
I alt for indsatsområdet 40,85 6,67 34,18

4: Forskning og innovation
Mere forskning på hospitaler og universiteter
Copenhagen innovation center 16,20 1,53 7,53 7,14

Brugerorienteret teknologi for de ældre
I alt for indsatsområdet 16,20 1,53 7,53 7,14

5: Øge og udvikle arbejdsstyrken 
Kompetenceregnskab for hele Øresundsregionen (Interreg) 9,00 1,40 4,50 3,10

Øge arbejdskraftudbuddet
    Det lokale partnerskab for København om ungdomsuddannelser til alle 20,00 9,00 11,00

    Kompetencer i et fremmed land 5,44 2,71 2,73

    I arbejde igen 5,89 2,46 3,43

    Detailakademi 14,10 6,00 8,10

    Kom i gang igen 9,10 2,20 6,90

    I gang igen 6,60 2,20 4,40

* Projekter skrevet i kursiv er delprojekter af iniatiativet, som står umiddelbart ovenover   - eller supplerende initiativer under det overordnede indsatsområde. Side 3



Indsatsområde/Initiativ*

Regionalt center for udenlandsk arbejdskraft
Matematik, natur og teknologi i verdensklasse
I alt for indsatsområdet 70,13 1,40 29,07 39,66

6: Markedsføring, events, kultur og værdier
Region Hovedstaden Nordeuropas center for store begivenheder
   Bike City 2008-2011 31,50 3,30 28,20

   Metropolis - Lys og Lyd projekt 4,40 2,20 2,20

OL til København
    IOC kongres 18,00 2,00 16,00

International markedsføring af Øresundsregionen

    Wonderful Copenhagen driftsbidrag 2007-2010 141,30 141,30

   Wonderful Copenhagen - Innovation i Regions Hovedstadens turismeindsats 43,54 21,76 21,76

   Copenhagen Capacity driftsbidrag 2007-2010 100,40 100,40

I alt for indsatsområdet 339,14 247,00 23,96 68,16

7: Øresund og det internationale udsyn
Ny Øresund science region (basisbidrag 2007-2008) 16,80 2,00 14,80

Øresund Entrepreneurchip Academy
Öresundsutvikling - matchmaking af virksomheder

* Projekter skrevet i kursiv er delprojekter af iniatiativet, som står umiddelbart ovenover   - eller supplerende initiativer under det overordnede indsatsområde. Side 4



Indsatsområde/Initiativ*

International benchmarking af Region Hovedstaden fase 1 2,00 1,00 1,00

International benchmarking af Region Hovedstaden fase 2 (Interreg) 26,00 1,50 19,50 5,00

I alt for indsatsområdet 44,80 4,50 19,50 20,80

* Projekter skrevet i kursiv er delprojekter af iniatiativet, som står umiddelbart ovenover   - eller supplerende initiativer under det overordnede indsatsområde. Side 5
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 Koncern Plan og 

Udvikling 
 
Enhed for 
Kommunesamarbejde 
 
Kongens Vænge 2 
3400 Hillerød 
  

Opgang Blok B 
Telefon 48 20 50 00 Til: Sundhedskoordinationsudvalgets medlemmer 
Direkte 48205410 

Web www.regionh.dk 
 
 
Dato: 7.maj 2008 
 

Forslag til dagsorden til sundhedskoordinationsudvalgets møde den 17. 
juni 2008.  
 
1. Godkendelse af konklusioner 
 
2. Godkendelse af dagsorden 
 
3. Godkendelse af forslag til revideret sundhedsaftale, version 1.1., (grund- 
    aftalen). 
 
4. Status vedr. færdigbehandlede patienter  
 
5. Redegørelse for udskrivningssamarbejdet mellem hospitaler og kommuner 
    – udskrivningskoordinatorer, opgaver, forankring og kompetence 
 
6. Oplæg til kravspecifikation for forebyggelsesportal med angivelse af mål- 
    gruppe og funktion. I oplægget skal indgå andre nationale og regionale  
    initiativer på feltet. 
 
7. Statusorientering om implementering af tids- og aktivitetsmål for it anven-
delsen i relation til sundhedsaftalerne. 
 
8. Orientering vedr. almen praksis. 
 
9. Orientering om kræftpakkerne i Region Hovedstaden 
 
10. Evt. 



REGION HOVEDSTADEN 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Forretningsudvalgets møde den 17. juni 2008  
 
Meddelelse nr. 39.18.06 
 
Emne: Bestyrelsen for Trafikselskabet Movia
 
2 bilag 
 
 
 



Politisk dokument uden resume

Trafikselskabet Movia
Direktionen

1/4

Sagsnummer
107178-293389
THECA

Bestyrelsen
22. maj 2008
MLL

Beslutningsprotokol for bestyrelsesmødet den 22. maj 2008, klokken 9.30

Til stede var Finn Aaberg, Knud Larsen, Bent Larsen, Evan Lynnerup, Hans Toft, Je-
sper Christensen, Ole Find Jensen, Olav Aaen og medarbejderobservatør Thomas 
Damkjær Pedersen. 

Bodil Knudsen mødte som suppleant for Kaj Petersen og deltog fra klokken 10.30

01 Dagsorden

Dagsordenen blev godkendt.

Omdelt materiale: 

 Skatteministeriets svar på henvendelse af 29. februar 2008 til Transportministeren fra 
en række borgmestre.

 Notat om ærlige krav fra Movia til bussers indretning og betydningen af busalder for 
prisen på buskørsel.

 Folder om Nordisk Lokaltrafikmøde den 15. – 17. oktober 2008 i Gøteborg

02 Meddelelser fra formanden

Formanden meddelte, at bestyrelsens medlemmer kan tilmelde sig Nordisk Lokaltrafikmøde 
den 15. – 17. oktober i Gøteborg. Tilmeldelse gennem direktionssekretariatet i Movia.

kinils
Placeret billede



2/4

Sagsnummer
107178-293389
THECA

03 Årsregnskab 2007. Afgivelse til revision

Indstilling:

Direktionen indstiller, at

 Movias årsregnskab for 2007 overdrages til KPMG for revisionsbehandling

Beslutning:

Tiltrådt, idet det præciseres, at afgrænsningen af ”rutespecifikke udgifter” over for fælles ad-
ministrative udgifter og byrdefordelingen for ydelser på selskabets langfristede gæld regn-
skabsaflægges efter de principper og beslutninger, som er lagt til grund for det vedtagne 
budget for 2007, med mindre andet besluttes på et senere tidspunkt.

04 Revisionsprotokollen for årsregnskabet for 2007

Indstilling:

Direktionen indstiller, at

 Revisionsprotokollatet tages til efterretning

Beslutning:

Tiltrådt.

05 Godkendelse af årsregnskabet for 2007

Indstilling:

Direktionen indstiller, at

 Movias årsregnskab for 2007, der blev overdraget til revision, godkendes. 

Beslutning:

Tiltrådt.



3/4

Sagsnummer
107178-293389
THECA

06 Meddelelser fra direktionen

Den administrerende direktør orienterede om:

 Skatteministeriets svar på henvendelsen af 29. februar 2008 til Transportmi-
nisteren fra en række borgmestre om kompensation som følge af afgift på 
diesel til busser.

 Movias tekniske krav til busser og deres indflydelse på prisen for buskørsel.

07 Rejsekort. Tillægsaftale IV. (FORTROLIGT)

Indstilling:

Direktionen indstiller,

 at bestyrelsen drøfter sagen.

Beslutning:

Udsat til et ekstraordinært møde. 

Administrationen udarbejder et notat til besvarelse af de på mødet stillede spørgsmål.

Mødet afbrudt klokken 11.00

Den resterende del af dagsordenen: 

8. Udbudsbetingelser for udbud A 4 (mundtligt)

9. Høringssvar vedrørende Regional Udviklingsplan i Region Hovedstaden og Regional 
Udviklingsstrategi i Region Sjælland

10. Rejseankenævnet for bus, tog og metro 

11. Etablering af forening for trafikselskaber i Danmark

udsat til kommende møder.



 

 

 

 

 

Politisk dokument uden resume 

Trafikselskabet Movia 

Direktionen 
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Sagsnummer 

107178-295393 

THECA 

 

Bestyrelsen 

28. maj 2008 

MLL 

 

 Beslutningsprotokol for bestyrelsesmødet den 28. maj 2008 klokken 7.30  

Til stede var Finn Aaberg, Knud Larsen, Bent Larsen, Evan Lynnerup, Hans Toft, Je-

sper Christensen, Ole Find Jensen, Olav Aaen, Kaj Petersen og medarbejderobserva-

tør Thomas Damkjær Pedersen.  

Mødet var en genoptagelse af mødet den 22. maj 2008 med de resterende dagsordenspunk-

ter 07 – 12 på dagsordenen.  

07 Rejsekort. Bestyrelsen 22.5.2008 (LUKKET DAGSORDEN)  

 

08 Udbudsbetingelser for udbud A 4. Mundtlig  

Beslutning: 

Udsat. 

 

09 Høringssvar, Regional udviklingsplan Region Hovedstaden 

og Regional udviklingstrategi Region Sjælland 

 

Indstilling: 

Direktionen indstiller, at 

• bestyrelsen tiltræder de administrativt fremsendte høringssvar   

kinils
Placeret billede
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Sagsnummer 

107178-295393 

THECA 

Beslutning: 

Tiltrådt. 

 

10 Movias tilslutning til Ankenævn for Bus, Tog og Metro  

Indstilling: 

Direktionen indstiller, at  

• Movia tilslutter sig Ankenævn for bus, tog og metro. 

Beslutning: 

Tiltrådt. 

 

11 Etablering af forening for trafikselskaber i Danmark  

Indstilling: 

Direktionen indstiller, at 

• Movia deltager i etableringen af Foreningen Trafikselskaberne i Danmark og For-

eningen Fælleskontoret for Kollektiv Trafik på de i sagsdokumentet anførte vilkår, og 

at 

• Bestyrelsen udpeger en suppleant for formanden og en suppleant for næstforman-

den til bestyrelsen for Foreningen Trafikselskaberne i Danmark 

Beslutning: 

Tiltrådt. Formanden oplyste, at der er enkelte ændringer i vedtægterne for foreningen. Sup-

pleanter for formanden og næstformanden udpeges på et kommende møde. 
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Sagsnummer 

107178-295393 

THECA 

12 Eventuelt  

Intet. 

 

Mødet slut klokken 9.00 
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TRÆNGSELSAFGIFTER  
I hovEdSTAdSomRådET



Forord	 	 	 2	

den fælles udfordring

Trængsel	–	et	problem	og	dets	løsning	 	 5

løsningen

Trængselsafgifter	–	hvordan	 	 	 	 11

Selskabet	bag	trængselsafgifter	 	 	 12

Trafikal	startpakke	 	 	 	 	 16

Anvendelse	af	provenuet	 	 	 	 18

Brugervenligt	betalingssystem	 	 	 19

effekten 

Systemets	virkninger		 	 	 	 23

Effekten	for	pendlere,	handel	og	virksomheder	 24

Effekten	for	miljøet	 	 	 	 	 27

Samfundsøkonomiske	antagelser	 	 	 29

Frem	mod	implementering	 	 	 	 32

INdhoLd FoRoRd
Trængslen på vejnettet og i byerne er på vej til at udvikle sig til et 
samfundsmæssigt problem, der svækker landets vækst og ødelægger 
miljøet i byerne. Øget trængsel giver øget transporttid og for hver time, 
der spildes i trafikken, bliver Danmarks konkurrencedygtighed og udvikling 
bremset. Derudover skaber den øgede trængsel usunde bymiljøer med 
utilfredse borgere og er til skade for miljøet. 

Der er brug for nytænkning for at vende udviklingen. I hovedstadsområdet, 
hvor trængslen er størst, er kommunerne gået sammen om at udarbejde 
et forslag til indførsel af trængselsafgifter. Trængselsafgifter vil modvirke 
trængslen på vejene og samtidig skabe økonomiske midler, der kan 
investeres i alternative transportformer, så hele hovedstaden kan komme 
frem til tiden. 

Denne hovedrapport giver et bud på, hvordan en trængselsafgift kan 
initieres og gennemføres for hovedstadsområdet. Rapporten opridser 
den trafikale, tekniske og organisatoriske side af sagen og præsenterer 
et forslag til, hvordan provenuet fra trængselsafgifterne skal komme 
hovedstadsområdets trafikanter til gode. Derudover viser rapporten, 
hvilken effekt trængselsafgifter vil have for byens borgere, for byens miljø 
og for samfundsøkonomien. 

Som lovgivningen er i dag, er det ikke muligt at indføre trængselsafgifter i 
Danmark. Folketinget skal først vedtage en lov, der sætter de overordnede 
rammer for, hvordan trængselsafgifter kan etableres. Hovedrapporten 
fungerer som beslutningsgrundlag ved at opstille rammerne for, hvordan 

en trængselsafgift kan indføres i hovedstadsområdet. På baggrund af 
disse rammer kan kommunerne i Kommuneforum beslutte at fortsætte 
udviklingen af projektet. Rapporten er med andre ord et første skridt på 
vejen frem mod en løsning på problemet med den stigende trængsel. 

16 kommuner står bag Kommuneforum: Albertslund, Ballerup, Brøndby, 
Dragør, Gladsaxe, Glostrup, Helsingør, Herlev, Hillerød, Hvidovre, Ishøj, 
København, Lyngby-Taarbæk, Roskilde, Rødovre og Tårnby. 

Undersøgelsesarbejdet bag denne rapport er udført i samarbejde 
mellem Kommuneforum og rådgivere fra Tetraplan, COWI, Rambøll 
Nyvig, Copenhagen Economics, A2 og Key Research. 
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dEN FÆLLES udFoRdRING



TRÆNGSEL – ET PRoBLEm oG  
dETS LØSNING 

det er et faktum, at trængslen stiger i hovedstadsområdet. 
trængsel er en bremseklods for udviklingen og til gene for 
byens borgere, for miljøet og for sundheden. erfaringer fra 
udlandet viser, at trængselsafgifter er løsningen. Afgifterne vil 
mindske trafikken på byens vejnet, og samtidig kan provenuet 
fra ordningen investeres direkte i bæredygtige, kollektive 
løsninger og lokale forbedringer af den trafikale situation.

trængslen er et stigende problem 
Gennem de seneste år er trængslen i hovedstadsområdet steget med 
mere end 10% om året. Nogle strækninger er så hårdt belastet, at 
rejsehastigheden er faldet til under 20 km/t i myldretiden. Dagligt spildes 
nu mere end 130.000 timer i køer i hovedstadsområdet svarende til 
et årligt samfundsmæssigt tab på 6 mia. i kroner og øre. Og trængslen 
ser ud til at fortsætte med at stige. Trængslen truer med at sætte den 
økonomiske udvikling i bakgear, og har samtidig en negativ effekt på klima, 
bymiljø, støjniveau og sundhed.

Årsager til den stigende trængsel 
Det er meget simpelt – der kommer flere biler og dermed mere trængsel 
på vejene. Som følge af den positive økonomiske udvikling gennem de 
sidste 5-10 år er danskerne blevet rigere, og mange har nu én eller flere 
biler. Samtidig kommer der hele tiden flere indbyggere til byen, og hele
Øresundsregionen er ved at finde fodfæste som ét stort fælles arbejds- 
og boligmarked. Befolkningen har deres arbejdsplads i en kommune, 
bopæl i en anden, og der pendles på kryds og tværs. 

Med hovedstadsområdet som dynamo for udviklingen i hele Danmark 
er der brug for en særlig indsats for at sikre, at fremdrift, dynamik og 
innovation ikke bliver kvalt i bilkøer og ineffektiv transport. En mulig 
løsning er trængselsafgifter.

Trængslen vokser. Den tid, der spildes i trafikken vokser hurtigere end stigningen i trafikken.  
På fire år er trængslen i Københavns Kommune steget med 25% og i hele hovedstadsområdet  
med 40%. Kilde: DTU Transport og Københavns Kommune
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trængselsafgifter er en løsning 
En række europæiske storbyer har allerede, og med stor succes, 
indført trængselsafgifter for at modvirke den stigende trængsel, sikre 
fremkommelighed og højne mobiliteten. Stockholm, London og Oslo 
har alle høstet positive erfaringer med at indføre trængselsafgifter.  
I disse byer er trafikken i betalingszonen faldet med 15-20%.  
I Stockholm faldt kø-tiden med op til 50% i de dele af byen, der er dækket 
af trængselsafgifterne, mens trængslen udenfor på indfaldsvejene faldt 
med omkring 30%. I London er effektiviteten og rejsetiden forbedret 
mærkbart for den kollektive trafik, der nu kan komme frem. 

Generelt er erfaringerne yderst positive. Trængselsafgifter giver bedre 
plads på vejene for både biler, busser og cykler. Trængselsafgifter sikrer, 
at alle kommer hurtigere frem. Trængselsafgifter bidrager til et bedre 
bymiljø med mindre støj, mindre forurening og mere plads. Og sidst men 
ikke mindst giver provenuet fra trængselsafgifter økonomiske muligheder 
for at investere i nye projekter, der giver bedre mobilitet for kollektive 
brugere, cyklister, fodgængere og bilister.

Provenuet investeres direkte i forbedret kollektiv trafik 
Både i London og Stockholm blev trængselsafgifterne suppleret med 
betydelige investeringer og udbygninger af den kollektive trafik. I Stockholm 
blev forholdene for kollektiv trafik og cykler væsentligt forbedret et halvt 
år før trængselsafgifterne blev indført. Optimeret busdrift, nye buslinier, 
nye Parkér & Rejs pladser og bedre forhold for cyklister blev tilbudt 
byens borgere og gav bilisterne tid til at vænne sig til tanken om at lade  
bilen stå. 
 

I både Stockholm og London går provenuet fra trængselsafgifterne direkte 
til lokale og regionale projekter, der skaber bedre fremkommelighed, 
tilgængelighed og mobilitet i kraft af bedre kollektiv trafik og diverse 
vejprojekter. Denne måde at kanalisere provenuet fra afgifterne videre til 
forbedringer af den trafikale situation på er forbilledlig. 

infrastrukturkommissionen:  
løs hovedstadsområdets trængsel 

På mange veje er der allerede i dag så stor trængsel, at selv små stigninger i trafikmængden 
betyder, at trafikken står stille. Og det er en forudsætning for vækst og udvikling, at 
trængselsproblemerne bliver løst. Det var et af Infrastrukturkommissionens centrale 
budskaber. Kommissionen pegede på en lang række nødvendige infrastrukturprojekter, der 
kan reducere trængslen i hovedstadsområdet, som fx letbane langs Ring 3, anlæg af en østlig 
ringvej via en havnetunnel, mere Metro, opgradering af både S-togs og regionaltogenes 
infrastruktur og ITS. Desværre fik kommissionen ikke til opgave at undersøge, på hvilken måde 
trængselsafgifter kan bidrage til bedre fremkommelighed og mobilitet i hovedstadsområdet 
– et forhold som flere eksperter senere har beklaget.

Kilde: Danmarks Transportinfrastruktur 2030, Infrastrukturkommisionen, Betænkning.           

økonomiske vismænd anbefaler

”Infrastrukturkommissionen påviste desuden, at der vil komme stigende trængselsproblemer 
på vejnettet. Formandskabet vurderer, at det hverken er realistisk eller hensigtsmæssigt 
at sigte mod helt at fjerne trængsel alene med investeringer i mere infrastruktur. 
Trængselsproblemerne løses bedst ved at benytte en kombination af investeringer  
og vejbenyttelsesafgifter.”

Kilde: Dansk Økonomi, De økonomiske råd, forårsrapport 27. maj 2008.

oPinionen er PositiV
Det er blevet foreslået, at man skal betale en trængselsafgift for at køre ind til København i bil. 
Formålet er at begrænse trafikken og betalingen skal gå til at forbedre den kollektive trafik. Er du 
enig i, at dette er hensigtsmæssigt?
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LØSNINGEN



SELSKABET BAG TRÆNGSELSAFGIFTER
en kreds af kommuner i hovedstadsområdet har sammen 
udarbejdet et konkret forslag til etablering af et selskab, der 
kan stå for det samlede indkøb af et trængselsafgiftssystem og 
det efterfølgende driftsansvar. selskabet står desuden for at 
investere provenuet i forbedring af eksisterende trafiksystemer 
og etablering af nye projekter til fremme af mobiliteten  
i hovedstadsområdet.

organisering af selskabet
Kommuneforum foreslår, at der oprettes et interessentskab (I/S) til at 
drive trængsels-systemet. Selskabet skal stå for kundehåndteringen, 
administrere provenuet og fordele midlerne til projekter, der fremmer 
mobilitet, fremkommelighed og miljø i hovedstadsområdet. En række 
kompetencer bibeholdes i selskabet. Selve etableringen og den tekniske 
drift af systemet vil blive lagt uden for selskabet gennem et offentligt 
udbud. Modellen bygger på de erfaringer, man har høstet i Stockholm, 
Oslo og London. 

Alle start-omkostninger dækkes af provenuet
Al opstart, materiel og drift af anlægget finansieres via indtægter fra 
trængselsafgifterne. Med etableringen af systemet til trængselsafgifter 
skal der samtidig investeres i en ”trafikal startpakke”, der supplerer den 
aktuelle kollektive trafikindsats og sikrer tilpasning af vejforhold, allerede 
inden trængselsafgifterne træder i kraft. Den ”trafikale startpakke” styrker 
primært den kollektive trafik som fx flere busser og nye busruter og 
finansierer diverse afværgeforanstaltninger. Etableringen af denne 
”startpakke” dækkes 100% af provenuet fra selskabet.

TRÆNGSELSAFGIFTER – hvoRdAN
en løsning på trængselsproblematikken ville være at indføre 
trængselsafgifter. konkret vil trængselsafgifter fungere som en 
betalingsring rundt om københavns centrum. ringens konkrete 
placering og afgifternes størrelse ses her på siden. 

Interessenter
(Ejerkreds)

Repræsentantskab

Bestyrelse

Direktion

Projekthåndtering  
og fordeling KapitalforvaltningDriftsherrerolle for

trængselsafgiftssystem

HVAd skAl det koste?

MAndAg - fredAg Afgift

05.00 - 06.00 10 kr
06.00 - 10.00  + 14.00 - 18.00 25 kr
10.00 -  14.00 + 18.00 - 23.00 10 kr
23.00 - 05.00 0 kr

weekend/ HelligdAge

10.00 - 17.00 10 kr
17.00 - 10.00 0 kr

Hver gang betalingsringen krydses, både ind og ud af København, skal 
bilisten betale en afgift.  Alle motorkøretøjer betaler samme takst 
undtagen rutebusser, udrykningskøretøjer og handicapkøretøjer. 
Det er muligt, at der indføres et loft for den maksimale 
daglige betaling fx svarende til, at der maksimalt betales for tre 
myldretidspassager pr. dag.

Betalingsringen skal være logisk og let genkendelig, og skal sikre en vis trafikreduktion inden for 
ringen og så vidt muligt ingen stigning på kommuneveje generelt. Analyser har vist, at ringen 
mest hensigtsmæssigt placeres inde i Københavns Kommune på ydersiden af Ringbanen med 
en linieføring langs Øresundsvej på Amager. Det er således denne placering, som vil indgå i et 
trængselsafgiftssystem for hovedstadsområdet.

selskAbets orgAnisAtion

1211



Midler til finansiering af nøgleprojekter

Provenuet fra selskabet skal bruges til at støtte en række nøgleprojekter, 
som sikrer en effektiv og miljømæssig mere acceptabel trafikafvikling i 
hovedstadsområdet.  Nøgleprojekterne skal indgå i en helhedstænkning 
og supplere formålet med trængselsafgifterne ved overordnet at sigte 
mod en bedre balance i trafikken. Derudover skal nøgleprojekterne have 
en bred effekt på trafikken også på tværs af kommunegrænserne.  

beslutningsgangen 
Det er selskabets bestyrelse, der prioriterer mellem nøgleprojekterne. 
For større projekter vil det være naturligt med medfinansiering fra andre 
parter fx staten og kommunerne.
 
Beslutningen om hvilke projekter, der skal sættes i gang, foregår smidigt og 
enkelt. Interessenterne kan foreslå konkrete projekter inden for rammerne 
af selskabets formål. Forslagene screenes af selskabets administration, der 
indstiller projekter til nærmere undersøgelse med henblik på realisering. 
Screeningen kan fx omfatte hvilke forudsætninger, der skal være til stede: 
Om projektet skal medfinansieres, hvordan eventuelle efterfølgende 
driftsomkostninger bliver dækket og krav til forankring og projektledelse.
 
Endelig beslutning om støtte træffes af bestyrelsen, dels i form af rammer, 
dels i form af konkrete beslutninger.

selskAbets struktur

Kredsen bag selskabet udgøres af kommuner i Region Hovedstaden og Region Sjælland. 
Gennem selskabet vil kommunerne spille en direkte og samlet rolle i forhold til de store og 
mindre infrastrukturinvesteringer, der er nødvendige for udviklingen i hovedstadsområdet. 

Staten vil fortsat skulle spille en rolle i forbindelse med beslutningerne vedrørende det 
forestående investeringsprogram. I tilfælde hvor forslagene har en overordnet karakter 
som fx etableringen af større, tværgående trafikkorridorer, vil et statsligt engagement være 
naturligt. Med projekter i den størrelsesorden vil staten forventeligt have indflydelse på 
projekterne og dermed også på resultater og fremdriften af selskabets aktiviteter. 
 
Bestyrelsen vælges blandt interessenterne. Bestyrelsen består af 8 medlemmer, som 
indvælges på basis af andelen af pendlertrafikken, der kører over betalingsringen. København 
og Frederiksberg vil på det grundlag få 3 bestyrelsesposter, kommunerne i Region 
Hovedstaden får 4 bestyrelsesposter og endelig vil kommunerne i Region Sjælland kunne 
udpege et bestyrelsesmedlem. 

Et repræsentantskab vil desuden blive etableret. I repræsentantskabet vil alle interessent-
kommuner være repræsenteret. Repræsentantskabet mødes en gang årligt, hvor selskabet 
giver en præsentation af status på aktiviteterne, og de fremtidige aktiviteter er til debat.

Administrationen står for den daglige ledelse af systemet herunder kontrol og administration 
af systemet, service og information. Administrationen støtter bestyrelsens beslutningsproces 
gennem udvikling og screening af de konkrete investeringsforslag. 

Organiseringen af selskabet er nøjere beskrevet i bilagsrapport 21.
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TRAFIKAL STARTPAKKE
før trængselsafgifterne kan træde i kraft, skal en lang række 
tilpasninger af vejnettet og udbygninger af den kollektive 
trafik være sat i værk. der foreslås en ”trafikal startpakke”, 
der bl.a. skal sikre forbedringer af den kollektive trafik, 
allerede inden de første afgifter indkræves. “startpakken” 
inkluderer også løsninger på lokale gener, der er en følge af 
trængselsafgifterne. “startpakken” skal finansieres 100%  
via provenuet.

bedre kollektiv trafik - et godt alternativ til bilen 
Trængselsafgifter, der gør det mere bekosteligt at benytte bilen, skal følges 
hånd i hånd med etableringen af gode, attraktive og konkurrencedygtige 
alternativer til bilerne. Dette kan bl.a. ske via nye kollektive forbindelser 
og bedre muligheder for at kombinere transportformerne fx med 
velplacerede Parkér & Rejs anlæg og bedre forhold for cyklister  
og gående.

Disse tiltag skal fungere senest fra den dag trængselsafgifterne 
indføres, således at der er et reelt alternativ til bilen. I tiden op til 
trængselsafgifternes indførelse, skal der informeres massivt om, hvor  
og hvorfor trængselsafgifterne indføres, samt hvordan afgifterne vil  
påvirke hverdagen.

Afværgeforanstaltninger løser lokale trafikale problemer
Der skal samtidig investeres i en lang række tiltag, der afbøder eventuelle 
negative effekter af trængselsafgifterne som fx mer-trafik på lokale veje. 
Dette gælder både i omegnskommunerne og i Københavns Kommune. 
Strategien er at lede den trafik, som kører uden om ringen hen på de 
veje, der er bedst egnede til det, som fx Ring 2. Derudover skal der laves 
lokale løsninger for de veje rundt om ringen, som vil få mere trafik. Disse 
afværgeforanstaltninger skal etableres, inden trængselsafgifterne indføres.

startpakken finansieres via provenu
Udgifter til alle afværgeforanstaltninger og til etablering af “startpakken 
“finansieres 100% af provenuet fra selskabet. I den indledende fase skal 
selskabet have låneadgang i forbindelse med sin etablering samt de første 
aktiviteter, indtil selskabet har oparbejdet positivt cash-flow forventeligt 
første år efter iværksættelsen af trængselsafgifterne.

inVesteringer i den kollektiVe trAfik

Foreløbig skitse over investeringer i den kollektive trafik indenfor en 8 års periode efter 
etableringen af trængselsafgifter. Detailplanlægningen af de enkelte linier og anlæg vil foregå 
på et senere tidspunkt i tæt dialog mellem staten og kommunerne. En “trafikal startpakke” vil  
indeholde forslag om etablering af Parkér & Rejs anlæg, bedre forhold for cykeltrafikken og en 
informationsindsats er ligeledes på tegnebordet.

Bustrafik
Byens net (S- og A-bus) styrkes med 20% indenfor og omkring ringen inkl. Amager

Direktebusser  
Direktebusser hvor tog mangler eller har kapacitetsproblemer
Fem års sigt: Direktebusser i motorvejs nødspor

S-tog 
S-tog kapacitet målrettes ift. nye behov og regularitet øges
Fem års sigt: Flere S-tog og overhalingsspor

Metro 
Metro styrkes udenfor myldretid
Fem års sigt: Flere og længere metrotog

Bustrafik
Pulje til øget bustrafik på 20 mio. kr.

Regionaltog
Mere materiel og udnyttelse af godsbanering og Roskilde – lufthavnsbane

Tværgående bustrafik
Den tværgående bustrafik styrkes med op til 30%

Letbane
Etablering af letbane. Om 8 år vil en moderne letbane langs ring 3 
kunne indvies
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det Videre Arbejde Med tilPAsning Af Vejnettet
Der er indtil videre foretaget en overordnet screening af 
problemstrækninger rundt om betalingsringen. Den videre strategi for 
beskrivelse af afværgeforanstaltninger og efterfølgende udvikling af en 
startpakke er :

– Udpegning af et net af overordnede veje uden for betalingsringen,  
 hvor mer-trafikken mest hensigtsmæssigt kan køre.
– Beskrivelse af mulighed for at øge kapaciteten på disse strækninger 
 samt vejvisning hertil.
– Vurdering af om nogle af strækningerne med mer-trafik forsvinder ved              
 disse tiltag.
– Kommunerne udpeger de strækninger, som fortsat er problem- 
 strækninger – både det overordnede og det lokale vejnet.
– Disse strækninger vurderes og løsninger beskrives.
– Der afsættes på denne baggrund et beløb til etablering af   
 afværgeforanstaltninger inden trængselsafgifternes indførelse.

ANvENdELSE AF PRovENuET
 
Provenuet fra trængselsafgifterne skal investeres direkte i 
lokale forbedringer af mobiliteten og bedre kollektiv trafik.  
i første omgang kanaliseres provenuet over i en tilbagebetaling 
af udgifterne i forbindelse med den ”trafikale startpakke”. 
dernæst investeres provenuet i en række nøgleprojekter, som 
på sigt vil øge mobiliteten. tanken er, at trængselsafgifterne 
skal være med til at finansiere en bedre by for alle.  

nøgleprojekter – vejen til højere mobilitet 
Trængselsafgifterne skaber et provenu, der skal investeres i tiltag, der sikrer 
mobilitet, fremkommelighed og godt miljø i hovedstadsområdet. For det 
første skal provenuet bidrage til optimering og drift af eksisterende trafik-
løsninger: nye busruter, mere metro og større kapacitet i det kollektive 
trafiksystem. For det andet skal provenuet bruges til at støtte en række 
nye nøgleprojekter, der forbedrer den samlede fremkommelighed og 
tilgodeser miljøet i hovedstadsområdet.

Når udgifterne til startpakken er tilbagebetalt via provenuet, skal det 
fremtidige provenu bruges til at realisere disse nøgleprojekter. Den 
grundlæggende idé er at betale overskuddet fra trængselsafgifterne 
tilbage til byen og hovedstadsområdet i form af mere plads, bedre flow 
og større livskvalitet for borgerne.
 
Flere af nøgleprojekterne kræver, at staten er med til at finansiere dem 
sammen med regioner, kommuner eller andre. Andre er projekter, der 
umiddelbart er afledt af trængselsafgifterne, og derfor naturligt ligger hos 
det kommunale selskab, der bliver oprettet. 

forslAg til nøgleProjekter

Det følgende er en ikke-prioriteret liste over nye trafikale driftstiltag og investeringer. 
Projekterne på listen opfylder alle mål med idégrundlaget bag trængselsafgifterne.

Helt nye kollektive anlæg. Fx en letbane langs Ring 3 eller udbygning af S-togs nettet med 
overhalingsspor på Hillerød-, Frederikssund- og Køge Bugt-fingrene. Dette vil give mulighed 
for superhurtige forbindelser med få stop og kort rejsetid. Et tredje alternativ kunne være 
helt nye metrostrækninger. 

Løbende forbedringer af cykelforholdene. Fx med pendlerruter og Parkér & Rejs pladser 
for cyklister. 

Bedre parkeringsforhold for bilisterne. Fx gennem et net af Parkér & Rejs anlæg i to eller tre 
”ringe” omkring København, så der altid vil være et anlæg på vej til og fra byen.

ITS (Intelligente Trafik Systemer). ITS er værktøjer, der bidrager til en mere glidende 
afvikling af trafikken. Det kan fx være intelligente vejskilte og trafiksignaler eller variable 
motorvejsspor. 

Mere kollektiv trafik og bedre terminaler. Serviceniveauet øges med nye busser og
bedre busstoppesteder og terminaler. Antallet af afgange, linier og særligt direkte
linier øges og resulterer i en bedre betjening.

Mobilitetsfremmende forsøgsprojekter. En række mindre projekter, der sikrer høj mobilitet 
med en lille miljøeffekt. Det kan være pendler- og transportplaner for virksomheder, gå-
busser for skoleelever eller målrettet information om alternativerne til bil i et boligområde. 

Udbygning af små og store veje. Der ligger mange store vejprojekter på ønskelisten
i hovedstadsområdet - herunder fx Ring 5-korridoren og den østlige ringforbindelse, men 
også mange mindre vejomlægninger kan komme på tale.
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Prisen for anlægget 
Prisen for etablering og drift af de to typer betalingsanlæg er over tid stort 
set det samme. Etablering af en ren kamera-løsning forventes at koste 
ca. 180 mio. kr., mens den kombinerede kamera/bizz løsning forventes 
at koste omkring 230 mio. kr. Driften af anlægget for kameraløsningen 
forventes at koste omkring 270 mio. kr. pr. år, mens den kombinerede 
kamera/bizz løsning vil være lidt billigere: omkring 250 mio. kr. pr. år. 
Over en tiårig driftsperiode vil prisen for de to systemer reelt være  
den samme.

betalingsanlægget skal klæde byrummet 
I en historisk by som København er det vigtigt, at den fysiske løsning 
æstetisk passer ind i bybilledet. Dette gælder både for selv kameraerne 
og bizzlæserne, for det supplerende udstyr, der opsamler information og 
indeholder de nødvendige nødbatterier og for informationstavlerne, som 
skal informere om betalingsringens placering, takster, rutevejledning osv. 
 
Der sker en stadig udvikling i teknologierne hen imod mindre og mere 
diskrete løsninger. Betalingsanlæggets fysiske fremtoning kan ikke med 
den nuværende teknologi gøres helt usynligt i byrummet. Men det kan 
løses diskret og med størst mulig omtanke. 

BRuGERvENLIGT BETALINGSSYSTEm 
det tekniske system til betaling af trængselsafgifter skal 
være simpelt, velafprøvet og uden gene for den enkelte 
bruger. der anbefales at vælge et system, som baserer sig på 
kamerateknologi og eventulet kombinere med en bizz-løsning. 
begge teknologier er kendetegnet ved deres driftsikkerhed 
og har vist sig at fungere i andre byer. uanset hvilke løsning  
der vælges, kan den indpasses i byen uden æstetisk at  
dominere byrummet.

krav til det tekniske system
Det tekniske system til registrering og betaling af trængselafgifterne skal 
leve op til en række grundlæggede krav. For det første skal systemet 
være enkelt og ligetil for de ca. 1 mio. forskellige trafikanter, der kommer 
til at bruge systemet. For det andet skal det være sikkert og stabilt - 
systemet må ikke lave fejl, og brugerne skal indse, at det ikke er muligt 
systematisk at snyde. For det tredje skal systemet rent fysisk passe ind i 
det københavnske bybillede uden at dominere byrummet. 

Valg af teknologi
Det anbefales, at systemet baseres på velafprøvede og gennemtestede 
metoder og teknologier. Til et system som dette vil det enten være 
en ren kamera-løsning eller som en kombination af kamera og 
bizz. Videre undersøgelser skal afklare hvilken løsning, der er den  
økonomisk bedste.
 

Konkret opstilles det tekniske udstyr ved vejene langs betalingsringen. 
Kameraerne fotograferer nummerpladerne på de biler, der krydser 
betalingsringen. Billederne krypteres med det samme - både for at sikre 
mod ændring af data og for at beskytte privatlivets fred. Systemet er 
meget brugervenligt og kræver ikke, at bilisten skal foretage sig noget 
aktivt på rejsen. Kameraløsninger bruges i dag bl.a. i London, Rom  
og Stockholm.

Alternativt kan kameraløsningen kombineres med bizz’en, som man 
kender den fra Storebælt og Øresund. Fordelen ved bizz’en er, at 
opkrævningen af afgifterne foregår fuldt automatisk. I dag har omkring 
500.000 køretøjer monteret en bizz, og selskaberne bag bizz’en forventer, 
at ca. 1 mio. køretøjer har en bizz i 2010. Kombinationen af kamera og 
bizz til betaling af trængselsafgifter bruges i dag bl.a. i Oslo og Singapore.
 
betalingsløsninger
Der er forskellige muligheder for at opkræve betaling. Som udgangspunkt 
skal al betaling foregå elektronisk enten gennem automatisk opkrævning 
via PBS, eller ved at brugerne betaler direkte via internettet. Det  
skal desuden være muligt at indgå særlige aftaler for fx virksomheder 
med mange køretøjer. En administration skal varetage betaling,  
svare på spørgsmål og henvendelser, administrere hjemmeside og  
udarbejde informationsmateriale.
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EFFEKTEN



EFFEKTEN FoR PENdLERE, hANdEL  
oG vIRKSomhEdER
 
trængselsafgifter påvirker trafikanternes adfærd og har 
betydning for, hvordan vi kommer på arbejde, og hvor vi gør 
vores indkøb. det er svært at give et generelt billede af, hvilken 
effekt trængselsafgifter vil have for pendlere, handel og 
virksomheder, men i det følgende gives et bud på effekterne for 
forskellige grupper. 

effekt for pendlere 
Mange mennesker pendler hver dag til og fra arbejde, og ca. halvdelen 
af pendlerne tager i dag bilen. De vil naturligvis blive påvirket af 
trængselsafgifterne, men der er ikke noget, der tyder på, at afgifterne vil 
ramme særlige grupper af pendlere hårdere end andre. 

Trængselsafgifterne omfatter de borgere som kører ind eller ud af 
betalingsområdet i et køretøj. Afgiften påvirker ud- og indpendlere i lige 
høj grad og borgere med skæve arbejdstider bliver ikke særligt berørt. 
Alle indkomstgrupper vil kunne drage nytte af bedre og mere kollektiv 
trafik.

Provenu gavner dem, der vælger kollektive transportformer
De pendlere og bilister som har mulighed for og vælger at betale 
afgiften, vil få en gevinst i form af bedre fremkommelighed.  
Der udover finansierer de forbedringer af den kollektive trafik, cykel- og 
fodgængerforhold, som kommer de andre trafikanter til gode. Der sker 

således en omfordeling af ressourcer fra dem, der har en høj tidsværdi og 
derfor fortsat kører i bil, til dem som ikke kan eller ikke prioriterer at køre 
i bil.

effekt på fritidsrejser 
Fritidsrejser er ture til indkøb, sport, familiebesøg og andre fritidsinteresser. 
Det er vanskeligt at sige præcis, hvor meget fritidsrejserne bliver  
påvirket af trængselsafgiften, men det skønnes, at effekten ikke vil være 
særligt stor. 

De daglige indkøb vil kun i begrænset omfang blive påvirket, eftersom 
der i dag ikke er mange, der krydser betalingsringen efter dagligvarer. Det 
samme gælder sportsaktiviteter, der oftest foregår i lokalområdet, hvorfor 
der kun er få, der krydser betalingsringen. 

SYSTEmETS vIRKNINGER
for at forstå hvilken effekt indførelsen af trængselsafgifter vil få, 
er der udført en række modelberegninger. konklusionen lyder, 
at systemet, i lighed med de observerede effekter i tilsvarende 
ordninger i andre hovedstæder, vil fremme mobiliteten.

Trafikarbejdet vil falde med omkring 23% indenfor betalingsringen.  
Dette vil hermed svare til et niveau, som vi oplever i sommerferie-
perioden. På Motorring 3 og nogle kommuneveje vil trafikken stige 
- denne mer-trafik imødegås ved afværgeforanstaltninger. Samlet 
set for hele hovedstadsområdet vil trafikarbejdet falde med 4%.    
Kilde: Modelkørsler april 2008

lokAle effekter Af trængselsAfgifter 

Flere kommuner indenfor og rundt om betalingsringen vil opleve et fald på nogle veje  
og en stigning på andre veje:
– På de veje, hvor trafikken falder, vil det være muligt at realisere planer, som hidtil ikke har  
 været trafikalt mulige. Det kan fx være busprioritering, etablering af cykelstier eller 
 bredere cykelstier, fodgængerprioritering, bymiljø osv.
– På de veje, hvor trafikken stiger, skal der etableres foranstaltninger, så der ikke opleves  
 gener heraf.

Tetraplan A/S

Sags-nr: 2101393 (1520h_20-1520h_01)
Sagsnavn: Tr.Afgifter OTM

23/04/2008

Procentuel ændring i 
trafikbelastninger på vejnettet år 
2015 som følge af trængselsafgifter

Pct. ændring i biltrafikken ift. Basis 2015
Køretøjer pr. hverdagsdøgn
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Procent ændring i biltrafikken i forhold til Basis 2015. Køretøjer pr. hverdagsdøgn
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Kilde: Tetraplan
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Kun på Amager er der en særlig problemstilling, fordi borgerne fra Tårnby 
og Dragør ser ud til at have mange gøremål i Københavns Kommune. 
Problemet forventes dog at være løst ved, at ringen er placeret nordligt.

Besøg hos venner og familie, der bor på den anden side af betalingsringen, 
vil blive påvirket af trængselsafgiften. Effekten vil dog blive begrænset af, 
at en stor del af disse ture sker på tidspunkter, hvor trængselsafgiften er 
lav eller gratis. 

gør det en forskel, hvor man bor? 
De fleste københavnere vil på et eller andet tidspunkt komme til at 
betale, når de tager på fritidsture, fordi stort set alle fra tid til anden har 
rejsemål uden for ringen. Til gengæld handler de fleste københavnere 
i lokalområdet og er ofte til fods og på cykel, når de handler. Borgere 
i kommunerne omkring København krydser oftere betalingsringen på 
fritidsture end borgere i kommuner længere væk, og vil derfor blive 
berørt af trængselsafgiften på flere af deres fritidsture.  

butikkerne påvirkes ikke 
Trængselsafgiften vil få nogle kunder til at handle andre steder. Meget 
tyder dog på, at butikkerne blot ’bytter kunder’ så omsætningen ikke 
samlet set falder. Dette gælder også for dagligvarebutikker. 

Heller ikke øvrige detailhandelsbutikker eller lignende butikker vil blive 
påvirket væsentligt, mens eksklusive butikker inden for ringen forventes 
at få flere kunder. Det skyldes, at trængselsafgifter giver mindre kamp 
om P-pladserne og gør byen mere attraktiv at handle i. Café- og 
restaurationsbranchen vil ligeledes være upåvirket, fordi denne type 

oplevelser oftest kobles med andre aktiviteter som biograf, teater eller 
shopping, hvorfor den ekstra udgift til trængselsudgifter bliver lille i 
sammenligning og ikke får folk til at skifte adfærd. 

Virksomhederne vil både opleve positive og negative effekter 
Virksomheder med højtlønnet arbejdskraft, der ligger centralt i forhold til 
kollektiv trafik, vil få en lille positiv effekt af trængselsprojektet. En del af den 
tid, der i dag spildes i køer, kan veksles til arbejdstid, og virksomhederne 
får lettere ved at tiltrække og fastholde medarbejdere. 

Virksomheder med lavtlønnet arbejdskraft, der ligger langt fra kollektiv 
trafik, vil omvendt opleve en lille negativ effekt. Hvis virksomheden ligger 
dårligt i forhold til kollektiv trafik, vil flere ansatte være afhængige af bilen 
og derfor komme til at betale mere for at komme på arbejde. Det kan 
betyde, at disse virksomheder vil få sværere ved at tiltrække og fastholde 
medarbejdere, der kommer fra den anden side af betalingsringen. 
Således bliver oplandet for rekruttering af arbejdskraft mindre for 
lavtlønsvirksomheder, uanset hvilken side af ringen de ligger på. 

Pendlere i stockHolM og london
 
I London og Stockholm er der ikke blevet færre pendlere efter trængselsafgifterne, men 
der er blevet færre biler på vejene. I Stockholm har mange pendlere skiftet bilen ud med 
bus og tog. I London var andelen af pendlere, der kørte i bil på arbejde allerede så lav før 
trængselsafgifterne, at man ikke har kunnet registrere en ændring.

HAndel i stockHolM og london

Dagligvarehandelen blev ikke påvirket af trængselsafgiften i Stockholm. Der er heller ikke 
sket nogen forskydning i omsætningen mellem dagligvarebutikkerne inden for og uden for 
betalingsringen. De samme erfaringer har man gjort i London. 

Centralkommunerne

Omegnskommunerne

Ude i regionen

Borgerne fra forskellige kommuner vil blive berørt 
meget forskelligt. Jo længere væk kommunen ligger fra 
betalingsringen, des færre bilister har ærinde over ringen. 
Og derfor vil kun ca. 10% af bilisterne, der bor i kommuner 
ude i regionen, komme til at betale afgiften. Det samme 
tal er omkring 60% for borgerne, der bor indenfor ringen. 
”Følsomheden” over for at skulle betale varierer ikke meget: 
Det skønnes at 70% af de bilister, der har ærinde over 
ringen fortsat vil køre i bil også efter trængselsafgifterne. 
Kilde: Modelkørsler april 2008

Bilture der krydser ringen

Bilture der ikke krydser ringen 
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EFFEKTEN FoR mILJØET
trængselsafgifter giver et bedre miljø. og dette gælder ikke 
kun for miljøet forstået som klima, men også for byens miljø 
og den enkelte borgers miljø. sammen med investeringer i den 
kollektive trafik har trængselsafgifter en positiv effekt på klima, 
miljø og bymiljøet i bredere forstand.

bedre luft 
Mindre biltrafik giver mindre luftforurening. I Stockholm faldt 
luftforureningen med 12% efter trængselsafgifterne blev indført. Udslippet 
af partikler bliver dog ikke påvirket væsentligt af trængselsafgifter, fordi den 
tunge trafik, der står for over halvdelen af partikel-udslippet, ikke bliver 
påvirket særlig meget af afgifterne. Her er der brug for andre løsninger 
som krav om partikelfiltre og miljøvenligt brændstof.  

Mindre støj og gener fra trafikken, særligt lokalt
Støjen falder, når biltrafikken falder. Støjen falder dog ikke lige så 
meget som trafikken. Trafikken skal næsten halveres, før det opleves 
som en mærkbar ændring i støjniveau. Det vil særligt være på mindre 
gader inden for betalingsringen, at støjen bliver mærkbart mindre. 
Trængselsafgifter alene vil ikke betyde en generel dæmpning af støjniveauet  
i hovedstadsområdet. 

Mindre kødannelse på indfaldsvejene vil være en af de væsentlige effekter 
af trængselsafgifter. Det medfører også mindre kødannelse på de lokale 
tilslutningsveje og dermed mindre støj og luftforurening. Erfaringerne 
fra Stockholm viser, at trafikken generelt bliver mere glidende.  

 
En væsentlig effekt af trængselsafgifterne, når diverse afværge-
foranstaltninger er gennemført, er, at trafikken begrænses på en lang 
række veje, og den nødvendige trafik ledes hen, hvor det er mere 
hensigtsmæssigt også ud fra et miljø-synspunkt.

betydelige klimaeffekter 
Trængselsafgifter kan være med til at sikre, at Danmark når de klimamål, 
vi har forpligtet os til. Færre kørte kilometer i bil giver mindre CO2- 
udslip, hvilket dog i et vist omfang modsvares af et øget CO2-udslip fra 
den kollektive trafik. Den kollektive trafik vil dog i fremtiden blive mere 
miljøvenlig med nye alternative drivmidler, som er under afprøvning i 
disse år.  

bedre bymiljø 
Færre biler giver mere plads til byliv. Fodgængere og cyklister får mere 
plads til at udfolde sig, og centrale handelsgader kan gøres mere fredelige 
ved at sænke hastigheden eller helt lukkes for biltrafik. 

ingen egentlige Miljøberegninger 

Der er endnu ikke lavet egentlige beregninger af miljøeffekterne i forbindelse med 
indførelsen af trængselsafgifterne. Miljøeffekterne er indtil videre kun vurderet i forhold til 
trafikkens omfang og sammensætning efter trængselsafgifterne. Effekten fra realiseringen af 
fremtidige nøgleprojekter via provenuet er ikke medtaget i denne vurdering. Reelt betyder 
det, at miljøeffekterne totalt set vil blive større. 
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Trafikken giver store gener. 60% af københavnerne mener, at trafikken skaber de største 
miljøproblemer i byen. Trængselsafgifter vil begrænse de kørte km inden for betalingsringen med 
23% og have positiv effekt på støj og luftforurening. Kilde: Telefoninterview gennemført for 
Københavns Kommune i 2006

købenHAVnernes syn PÅ de Vigtigste MiljøProbleMer

Andet

For få grønne områder

CO2

Ren by

Støj fra trafik

Luftforurening

Undersøgelser viser, at trængselsafgifter kan give et bedre miljø.  Tallene her bygger alene på 
antallet af kørte km før og efter trængselsafgifterne. Kilde: Modelkørsler med kollektiv udbygning 
som i ”startpakke”, april 2008
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SAmFuNdSØKoNomISKE ANTAGELSER

den samfundsmæssige udfordring er et tab på 130.000 timer 
dagligt svarende til mere end 6 mia. kr. årligt – på sigt det 
dobbelte. en samfundsøkonomisk vurdering sammenstiller 
omkostninger og gevinster for samfundet som helhed. 
etableringen af et trængselsafgiftssystem i hovedstadsområdet 
vil være baseret på økonomiske overslag af indtægter samt 
anlægs- og driftsomkostninger. da der er tale om overslag, må 
resultaterne derfor vurderes med betydelige forbehold. 

Værdien for samfundet ved at indføre et trængselsafgiftssystem 
afhænger af en lang række andre forhold end samfunds-
økonomiske beregninger udfra modellen.

omkostninger
På omkostningssiden indgår anlægs- og driftsomkostninger, der medregner 
både systemomkostninger og driften af de kollektive trafikpakker. 
Herudover indgår bl.a. følgeinvesteringer, skatte- og afgiftskonsekvenser.

gevinster
På gevinstsiden indgår tidsgevinster for både kollektiv trafik og vej. 
Der vil være en betydelig reduktion i biltrafikken indenfor og omkring 
betalingsringen. En vis andel af bilisterne vil vælge andre transportformer. 
Det medfører, at der bliver bedre plads på vejene til fx busser.  

De bilister, som vil fortsætte med at køre over ringen, betaler en afgift. 
Denne afgift kan investeres i mere og bedre kollektiv trafik. 

Transportministeriets model Teresa samt trafikmodelberegninger i OTM 
giver ikke mulighed for at medregne selve effekten af fx Parker & Rejs 
pladser, afværgeforanstaltninger eller nogle af de andre projekter, som 
tænkes gennemført på kort sigt. 

Trods en betydelig aflastning i trafikken ind over betalingsringen og en 
reduktion samlet set i hele hovedstadsområdet med op til 4% færre 
køretøjskilometer viser de indledende beregninger, at resultatet er 
negativt, når der samtidig satses på kollektiv trafik. Jo færre investeringer 
i kollektiv trafik, desto bedre økonomi bliver der i regnestykket – iflg. 
regnemodellen.

forudsætninger
Der er foretaget tre beregninger. Beregningerne er foretaget dels 
på et trængselsafgiftssystem med samtidig indførelse af en stor  
kollektiv trafikpakke på kort sigt og dels en sammenlignelig model 
med en lille kollektiv trafikpakke. Endelig er der opstillet et forslag 
til trængselsafgiftssystem hvor bl.a. takststrukturen er optimeret 
på regnemodellens præmisser, men stadig med den lille kollektive 
trafikpakke.
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den store kollektiVe trAfikPAkke

– Busnettet i og omkring betalingsringen får 30-50% frekvensforøgelse 
– S-busserne i ringforbindelserne får frekvensen øget med 50% 
– De 10 nye direkte busser i de fem ”fingre” får femten eller tyve minutters drift  
 i myldretiderne og halvtimes drift i dag- og aftentimer 
– Metroens afgange øges med op til 40% 
– S-togssystemet anvender nye overhalingsspor og direkte linier i Hillerød-, Frederikssund- 
 og Køge Bugt fingerene   

den lille kollektiVe trAfikPAkke

– Busnettet i og omkring betalingsringen får 12% flere afgange på hverdage
– S-busserne i ringforbindelserne får frekvensen øget med op til 30%
– 10 nye direkte busser i de fem ”fingre” med halvtimes drift i myldretiderne 
 På sigt foreslås nødsporet på motorvejen ombygget til hurtig busbane
– Metroens afgange øges med op til 20% 
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FREm mod ImPLEmENTERING

en række aktiviteter skal gennemføres i det videre forløb i 
kommuneforumsamarbejdet, førend et trængselsafgifts-
system kan sættes i drift. en af de mest centrale er, at den 
nødvendige lovgivning skal vedtages af folketinget, inden en 
egentlig udbudsproces kan igangsættes.
 
lovgivning er nødvendig
Hvis en kommune, et selskab el.lign. ønsker at opkræve afgifter, kræver det 
en særlig lovhjemmel. Opkrævning af parkeringsafgifter er eksempelvis 
mulig, fordi en særlig lov tillader det, og ligeledes kræver opkrævning af 
trængselsafgifter for bilisters benyttelse af veje en særlig lov – en lov, der 
ikke eksisterer i dag.
 
For Kommuneforum er det første skridt at nedsætte en forhandlings-
delegation, der skal mødes med staten og igangsætte processen mod 
den nødvendige lovgivning. I denne proces er det vigtigt, at fremdriften 
i Kommuneforumsamarbejdet afspejler det momentum, der opleves i 
forhandlingerne med staten.
 
udbud og opsætning af systemet tager tid
Så snart den nødvendige lovgivning er vedtaget, kan udbuddet af det 
tekniske system sættes i gang. Flere leverandører vil være i spil på 
samme tid, og inden forhandlingerne er gennemført og en kontrakt 
kan underskrives, går der minimum 6 måneder. Hernæst skal teknikken 
opsættes og testes, hvilket tager 12 måneder. Dermed går der  

minimum 18 måneder fra en lov er vedtaget, inden der kan opkræves 
trængelsafgifter i hovedstadsområdet.
 
Mange brikker skal falde på plads
Parallelt med dette forløb skal den “trafikale startpakke” udvikles – det 
vil sige, bestemme hvordan den kollektive trafik skal forbedres og hvilke 
optimeringer af vejnettet, der vil være nødvendige. Endvidere skal det 
tekniske udbudsmateriale udarbejdes, ligesom selskabet til drift af systemet 
mm. skal oprettes. Inden systemet sættes i drift, vil informationskampagner 
være nødvendige for at forberede bilisterne på, hvordan systemet 
anvendes og på de forbedrede muligheder i den kollektive transport.
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